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Vegsjefen har ordet:

privat eller

Dette er eit sporsmal som stadig blir reist og ivrig debattert, og
meiningane er ulike. Argumenta har stort sett vore dei same i
alia ar. Entreprenerane hevdar at dei arbeider meat effektivt og
vert rimelegare enn det som Vegvesenet utforer I elgen regi. Det
er sjolsagt forstaeleg at 1 el tid med knapp tllgang pa oppgaver
1 bygg- og anieggsbransjen sa vil entreprenorane gjerne fa tak
1 meat mogleg av det som skal utforast.

Men nar styreformannen 1 Entreprenorenes Landssammenslut-
ning I eit intervju, som er sendt til samtlege n^rradioer i landet,
uttalar at dersom Vegvesenet hadde sett ut alt arbeid pa entre-
prise sa ville kostnaden blitt redusert med 20% og skattebetala-
rane ville arleg blitt spara for 3 milliarder kroner, er det grunnlag
for i det minste a be om dokumentasjon.

MEININGSLAUST

Det heilt meiningslause i eit slikt udokumentert utsagn skulle
klart ga fram av folgjande oppstilling med materiale fra siste
avslutta rekneskapsar, 1989:

5,0 milliarder

0,4 milliarder

4,6 milliarder
2,3 milliarder

2,3 milliarder

Samla forbruk til riksveganlegg:
-Til eigedomserstatningar,
kontroll og oppsyn

Attstaande til a utfore arbeid for

- Arbeid utsett i entreprise

Arbeid i eigen regi

Dette belop vart nytta slik:
Arbeid utsett til private
maskinentreprenorar 0,55 milliarder
Vareinnkjop av alle slag 1,20 milliarder
Til Vegvesenets eigne arbeidarar
og maskiner 0,55 milliarder

2,3 milliarder

Det ma reknekunst av hog klasse til for a vise at det kan sparast
3 000 mill, kroner av eit belop pa 550 mill, kroner. Ein kan forsta
at entreprenorane kjempar for a fa mest mogleg av arbeidet i
vegsektoren ut pa entreprise, men vi har rett til a vente at
argumentasjonen skjer pa ein series og sakleg mate.

EIGENREGIKALKYLER

Dei siste ara har Vegvesenet tatt i bruk eigenregikalkyler og gitt
pris i konkurranse med private entreprenorar. Dette har klart vist
at vi er konkurransedyktige. Det er ingen tvil om at eigenregi-

drifta har fort til lagare entreprenorprisar, ssrleg har dette vore
klart i asfaltbransjen.

At Entreprenorenes Landssammenslutning og Asfaltentrepre-
norenes Forening ser med uro pa konkurranseevna i Vegvese
nets drift har kome fram tydeleg i det siste.

Eit av dei velkjente argumenta i denne diskusjonen er at det er
ulike rammevilkar, eller konkurransevridning mellom privat og
offentleg verksemd. Det blir hevda at dette gir den offentlege
drift sa store fordelar at det naerast er utan meining a samanlikne
eigenregikalkyler med anbud fra private entreprenorar.

Til dette er a seie at Vegvesenets eigenregikalkyler er sa langt
det er mogleg gjort samanliknbare med del private anbuda. Men
hellt llkt er det urad a fa det da det er noko ulike rammevilkar.

Nokre av desse slar ut til fordel for dei private entreprenorane,
andre er til Vegvesenets fordel.

KONKURRANSEDYKTIGE

Det er ingen tvil om at Vegvesenet er konkurransedyktige og eit
heilt nodvendig korrektiv til entreprenorane. Dette har kome
klart fram gjennom mange ar, Ikkje minst innan dekkelegging
har vare arbeid i eigenregi spart oss for store belop. Eit anna
dome er ferjekaibygginga var, der vi og har konkurrert med hell
I andre fylke, nett med dei private entreprenorane.

Den storste utfordringa fra no av og eit ars tid framover er driving
av den 6 km lange tunnelen pa E69 mellom Innfjorden og
Andalsnes. Her driv vi i eigen regi fra Innfjordsida medan Sel-
mer-Furuholmen arbeider fra Andalsnessida. Entreprenoren har
gitt uttrykk for at dei set alt inn pa a vise sin effektivitet i dette
arbeidet. Vare folk tar ikkje dette mindre alvorleg og eg er ikkje
i tvil om at dette kjem vl heiderleg ut av. Ved noye kostnadsopp-
folging av alle ulike arbeid som ferdig tunnel omfattar vil vl fa eit
godt samanlikningsgrunnlag.
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Tjeldbergodden eller Storvik?
Statoil har nylig lagt fram en melding om
planlegging av tiltak 1 forblndeise med iland-
foring av gass fra Haltenbanken. Endellg av-
gjoreise i lokalisering av ilandforingssted blir
tatt I Stortinget tidligst i host Planene om et
eventuelt gasskraftverk eg en metanolfabrikk

har vaert lagt ut pa boring i de berorte kommu-
ner med frist for uttalelse den 15. august.

Senere i host skal det sendes ut konsekvens-

analyser der de ulike sidene ved utbyggingen
blir belyst - bade negative og positive konse-
kvenser ved Heidrun-utbyggingen.

Av Unni Eriksen Due

Tidligere har fyikestinget i Mere
og Romsdal gatt inn for at der-
som det ble valgt en gassledning
fra Midt-Norge til 0stlandsom-
radet og videresalg til Sverige,
ville Tjeldbergodden vasre det
best egnede ilandforingssted.
Dersom gassledningen ikke blir
valgt, sa fyikestinget at Storvik
var best egnet som ilandforings
sted. Det er i forste rekke den

gassen som ikke vil bli brukt
iokalt som er avgjorende for valg
av Ilandforingssted, om den skal
fores til kontinentet eller videre

til Midt-Norge og Skandinavla.
Salg av gassen vll vaere med pa
a bestemme ilandforingssted.

Kommunene i ytre Romsdal og
pa Nordmore har arbeidet aktivt
for sine respektlve ilandforlngs-
steder, Storvik og Tjeldbergod
den. Politikerne agiterer for nye
arbeidspiasser og generelt
storre inntekter til kommunene i

form av skatter og avgifter, samt
storre aktivitet og okt etterspor-
sel etter varer og tjenester, bade
offentlige og private. Med bak-
grunn i dagens ledighetstall er
det klart at lokalpolitikerne og
de kommunale myndlgheter vil
kjempe for flere arbeidspiasser.
Og ikke minst er de interessert I
a fange opp ringvirkningene av
gassutbyggingen.

Med bakgrunn i aktuelle ledig
hetstall forstar man godt de
respektlve kommuners kamp for
flere arbeidspiasser, Situa-
sjonen pa Nordmore, med en-
sidig nasringsliv, er speslelt
vanskelig, Samtidig har situa-
sjonen for en kommune som
Fraena forverret seg de siste par
manedene, Moxy som er en av

kommunens storste arbeids

piasser, gar en hoyst usikker
framtid i mote.

Samtidig er det ogsa motstand
blant folk i fylket og blant flere
lokalpolitikere. I den senere
tiden synes denne S ha okt, spe-
sielt i Fraenaomradet. Motstan-

derne har dannet Storvik Mll-
joopplysningsgruppe forkortet
til SMOG. Det ligger an til en
«milj0krig» rundt utbyggingen i
Fraena.

Fredag 7. September lanserte

- Tjeldl^godden

Tjeldbergodden faller i Statoil sin smak?
(Foto: Nordmorsposten)

administrasjonen i Statoil Tjeld
bergodden som Ilandforings
sted for gassen fra Haltenban
ken. LItt bratt og uventet kom
vel denne uttaielsen pa mange.
Styret I Statoil har ikke uttalt seg
forelopig, men mye tyder pa at
det blir en enstemmlg avgjorelse
nar det gjelder gassllandfo-
rlngen. Det spekuieres selvsagt
over denne avgjorelsen. Nar
Statoil velger Tjeldbergodden
velger de ogsa det minste
utbyggingsforslaget, en 20 tom-
mers rorledning I steden for en
30 tommers, som ogsa er det
billigste.

Bade Bellona og Naturvernfor-
bundet har varslet aksjoner der
som det blir ilandforing til Stor
vik. Sammen med andre fakto-

rer, blant annet som det a skaffe
investorer til det storste utbyg
gingsforslaget, kan miljohensyn
ha v^rt utslagsgivende for valg
av Tjeldbergodden. Men som
sagt skal Stortinget forst
behandle saken.

Dersom Stortinget velger a
satse pa en ilandforing med
bade utbygging av gasskraft
verk og metanolfabrikk, venter
det oppgaver for Statens veg-
vesen i More og Romsdal, uan-
sett utfallet i avgjorelsen om
ilandforingssted, om det blir
Storvik eller Tjeldbergodden.
Med utgangspunkt i det antall
arbeidspiasser utbyggingen vll
gi, er forventet trafikkokning

noksa moderat. I anleggsperlo-
den vil trafikken vaere noe

hoyere enn pa sikt, det vll si I
driftsperioden. Utbyggingen av
vegnettet ma sta I forhold til den

trafikken man vil fa etter at

aniegget star ferdig.

Hvis det blir bygget terminal
pluss bade gasskraftverk og
metanolfabrikk vil dette til sam

men gl makslmum et par hundre
arbeidspiasser. Ra sikt vll ogsa
annen petroleumsrelatert vlrk-
somhet kunne gl flere arbeids
piasser. I Statskrafts melding
om gasskraftverk fra juni 1990
regner de med ca. 40 arbeids
piasser i driftsfasen. I Statoils
melding om planlegging av tiltak
I forblndeise med et transportsy-
stem for gass fra Heldrunfeltet
og aniegg for metanolproduk-
sjon, fra mai 1990, star det at

etableringen vll ha behov for ca.
110 ansatte i driftsfasen. Tllsam-

men utgjor de tre anieggene
rundt 150 arbeidspiasser.

VEGUTBYGGING

TJELDBERGODDEN
For en terminal pa Tjeldbergod
den finnes det flere alternativ for
vegtilknytning til riksveg 680,
blant annet:

- Tjeldbergodden-Mistfjorden-
Svanem (flere varianter).

- Tjeldbergodden-Rein-
sjoen-Arvag (minst to varian
ter).

- Tjeldbergodden-bru over
Dromnessundet ved

Ulvsnes-Torsetsundet bru-

Vean.

For Aure kommune og More og
Romsdal fylke er det viktig at det
blir vegtilknytning fra riksveg
680 fra Vean-over Torsetsundet
bru-Ulvsnes - ny bru over Drom
nessundet - og videre til Tjeld
bergodden. En silk vegtilknyt
ning vll gi de klart storst ringvirk
ningene av et ilandforingsanlegg
pa Tjeldbergodden. Dersom
vegtllknytningen skulle komme
lenger nord vll ogsa ringvirk
ningene forskyve seg. Da blir
vegen kort over til Sor-Tronde-
lag og Kyrksaeterora i Hemne
kommune. Og derifra er det god
vegforblndelse til Orkanger og
Trondhelm. Arbeldsmarkedet i

denne reglonen er storre og
langt mer speslalisert enn pa
Nordmore.

For at ringvirkningene skal bll
storst mullg for More og Roms
dal fylke, er det vIktIg at riksveg
680 sorover fra Aure blir oppru-
stet. Deler av ekslsterende veg
ma opprustes med fast dekke,
og det er behov for fast sam-
band over Aursundet og Imar-
sundet. Slik kommunikasjonene
er i dag mot Kristiansund, repre-
senterer de absolutt en barriere.

Vegstrekningen mellom Aure og
Kristiansund er pa 3,5 ml! og har
tre ferjestrekninger. Videre ma
vegforbindelsen sorostover mot
Halsa og Surnadal rustes opp.
Hovedruta for Aure, Tustna og
Smola til Halsa, Surnadal m.v.
blir dermed fylkesveg 363 og
362 - Espeset kryss riksveg 680
- Aresvik-Hendset kryss riksveg
71.

VEGUTBYGGING

STORVIK:
Hovedvegnettet i omradet er
stort sett brukbart utbygd,
men det er bade behov for

omiegging og opprusting.
Langs riksveg 662 ma det
bygges ny veg forbi Haukebo.

Forts, side 5



Flyfoto over Storvik-omradet mad artikkelforfatter Unni Eriksen Due innfeltet. (Flyfoto: Harald Sseteroy)

Forts, fra side 4

Forelapig er det ikke satt av mid-
ler til prosjektet 1 perloden 90-
93. Ca. 2 km av fylkesveg 215
Hollingen-Malmefjorden har
bare ett felt mellom Malme-

stranda og Sandsbukta. Dersom
vegen skal rustes opp ma dette
partiet breddeutvides.

Hovedadkomsten til et eventuelt

ilandfaringsanlegg ved Storvik
regner man med vil bli etter fyl
kesveg 228 fra Jendem, men for
trafikk fra Aureosen vil ventelig
fylkesveg 228 Aureosen-Storvik
bli benyttet.

Hele den 9 km lange fylkesvegen
med tilknytning til fylkesveg 215

pa Jendem og i Aureosen har for
darlig standard (relatlvt smal og
svak grusveg) og ma derfor
ombygges.

BEVILGNINGER
Det er mye som tyder pa at
bevilgningene til vegsektoren
ikke vil 0ke i arene framover.

Interessant blir det derfor om
utbygger skal dekke kostna-
dene eller om pengene ma tas
over det ordinsere vegbudsjet-
tet. Da vil nok vegutbygging i
forbindelse med ilandforing av
gass fra Haltenbanken forst
ligge noen ar fram i tid!

AVfffOVA.

HIDSUND -1

OntROYA

Tjeidbergodden i Aure. Storvika i Frsena.
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Blandeverket blander den ferdige massen som ligger klar i kj0rebanen, og leverer ferdig reprodusert asfait til utieggeren pa step
(Fbak. Helt til hey re oppsynsmann Gunnar Gjengst0 og overing. Roald Smage. ata: Viktor Storsveen)

Asfaltgjenbruk pa E 69
I forbindelse med fornying av ca. 8400 meter
dekke i Brusdalen i ar var vi interessert i a

vurdere alternative metodertil konvensjonell
dekkelegging.
Alternativene som ble vurdert i denne sam-

menhengen var:

- Sporfylling med forvarming

- Fresing + slltelag
- Gjenbruk
Under anbudsavgjorelsen ble gjenbruk valgt
pa grunn av at metoden kom gunstigst ut
prismessig og at det her var tale om en par-
sell som var godt egnet til metoden av plass-
messige og geometriske hensyn.

Anbudene viste at vi 1 utgangs-
punktet ville spare ca. 3 kr/rr?
1 forhold til nest beste alterna-
tiv som var «Sporfylling med
forvarming».

Denne spesielle gjenbruksme-
toden og asfaltgjenbruk gene-
relt er lite brukt her i landet. I
lopet av de siste to arene er
metoden brukt bare i 0stfold
og Akershus fylker. Pa konti-
nentet derlmot er metoden
langt mer utbredt.

0stfold vegkontor har gjort
undersbkelser som viser at sli-
tasjemotstanden malt i SPS-
verdi pa en gjenbruksparsell
pa E 6 er bedre enn pa tllllg-
gende parseller lagt pa kon-
vensjonelt vis. De gode refe-
ransene fra 0stfold vegkontor
gjorde ogsa at vi hadde fa be-

tenkellgheter med a velge
metoden.

Denne gjenbruksmetoden er
pa fagspraket kalt «Marlni-
metoden>> etter fabrlkanten av

utstyret. Metoden gar i korthet
ut pa at den gamie asfaltmas-
sen bllr kaldfrest etter at det

pa forhand er strodd ut singel
pa vegbanen. Mengden av
singel bllr beregnet pa bak-
grunn av bortslitt masse som
skal erstattes for a oppna et
opprinnellg plant tverrprofll. I
dette arbeldet hadde vi god
nytte av spormaleutstyret
(ULY-bjelken) som i tillegg tl i
spordybde ogsa maler spor-
areal.

Den oppfreste massen blan-
det med tilfort singel bllr deret-
ter tatt opp av et mobilt

blandeverk som folger etter
fresen. Her bllr massen varmet
opp til normal blandetempera-
tur og tllsatt nodvendig
mengde bindemlddel for a
oppna kravet til en pa forhand
godkjent blanderesept.

Fra blandeverket skjer
utsproyting av klebeemulsjon,
og den ferdig blanda asfalt-
massen bllr matet over I en
asfaltutlegger som folger etter
blandeverket. En spesiell
anordning gjor at fremdriften
av utieggeren bllr automatisk
styrt av blandeverket. Etter
utiegging bllr asfalten komprl-
mert og evt. avstrodd pa van-
lig mate.

Arbeldet paglkk i sommer i
tidsrommet 11. juni til 27. juni
med noen dager avbrekk pa

grunn av masklnbrekasje.
Arbeldet ble utfort av VEI-

DEKKE ASFALT I samarbeld
med det danske firmaet

DANSK ASFALTGENBRUK

(DAG).

SIden dette var forste gang
metoden ble brukt I vart fylke
var vl noe spent pa forhand og
noe usikre pa traflkkavvik-
llngen, speslelt I rushtlden,
siden en silk operasjon strek-
ker seg over en lengde pa 3-
400 meter. Trafikkhindrlng var
pa forhand kunngjort og vl fikk
Ikke melding om vesentlige
traflkkulemper bortsett fra et
mindre uhell.

Vi fikk melding om klager pa
roykutslipp fra blandeverket
selv om arbeldet ikke skjedde
i  direkte tettbygd strok. Det



er fa ulemper med slikt roy-
kutslipp siden det er av relativt
kort varighet pa hvert sted,
men forholdet bor likevel vur-

deres i spesielt tettbygde
omrader. Roykutslipp fra
mobile biandeverk er ikke

underiagt konsesjonspllkt,
men SFT ble likevel underret-

tet cm klagene.

Det er fa visuelle mangier og
fell a pavise pa dekket, men
det er antydning til "vaske-
brett» som foles merkbar for

trafikantene. Arsaken til dette
er Ikke klarlagt, men vi antar at
det kan ha sin arsak I ujevnhe-
ter etter freeing. Det ble benyt-
tet 1 stk. fres mot vanlig 2 stk.
I  tandem, silk at hastlgheten
pa fresen matte okes betyde-
lig for a holde unna for fram-
driften ellers.

Ved evt. senere valg av denne
metoden ma det legges vekt
pa folgende momenter:

Fordeler:

- Gunstig pris

- Ressursbesparende
(bindemiddel + tilslags-
matr.)

- Tjukkere dekke = lengre
levetid

Ulemper:

- Krever god plass (fa
aktuelle vegstrekninger)

- V^ravhengig (taler ikke
nedbor)

- Roykutslipp i tettbygde
omrader)

Roald Smage

J-.i -

Smage og Gjengsto sammen med deler av arbeidslaget bak pa utieggeren.
(Fata: Viktor Storsveen)

Fresen gir fra seg ferdig masse foran pa samiebandet. Slik ser fresen ut bakfra, mens den er i aksjon.



KRIFAST er fortsatt i rute
De viktlgste milepeler for virksomheten
til na 11990 er nadd. Viktigst er kanskje
inngatte kontrakter for flytebru (ca. kr.
200 mill.) og 2. byggetrinn av hengebrua
(ca. kr. 100 mill.), som begge ligger naer
opp til tidligere antatte kostnader.

Anieggsarbeidet kan i
hovedtrekk kommenteres

slik, nar det gjelder arbeid
utf0rt i siste periode og
dagens situasjon:

Videre synes na tunneldrifta a komme i
tilfredsstillende gjenge, og pagaende
betongarbeid med hengebrua er grovt
sett i rute. Arbeid pa vegparsellene,
som delvis er tilpasset og avhenger av
andre arbeider er ogsa i rute.

t

Avsnitt nr. 1: Veger pa Frei
ligger totalt sett litt foran
oppsett plan. Bygging av 3
mindre bruer er utfort/opp-
startet, og det er na tiigang
pa steinmasser, slik at til-
pasning til opprinnelig plan
skjer gradvis.

Pa avsnitt nr. 2: Freifjord-
tunnelen kom arbeid i gang
pa begge stuffer i forste del
av juni, noe senere enn
planlagt. En del driftstilpas-
ning i startfasen er na gjen-
nomfort, og de siste ukers
produksjon synes a vaere
naer tilfredsstillende, Fjell-
forholdene til na bar ikke

bydd pa overraskelser.
Total Inndrlft ved maneds-

skiftet august-september er
ca. 800 m (15%).

Pa avsnitt nr. 3: Veg pa
Bergsoya har arbeidet I
perioden vesentlig dreid
seg om tilretteleggende
arbeid med adkomst/fylling
til flytebrua og forberedel-
ser for massemottak m.v.
ved Hamna/Halset. Grovt
sett folges oppsatt plan.

For Gjemnessundet bru,
avsnitt nr. 4 har arbeidet i
perioden gatt tilfredsstillen
de. Det har vaert arbeid kon-

tinuerlig pa brua i sommer,
og i det alt vesentlige er tid
ligere forsinkelser innhen-
tet. For betongarbeidet er
det likevel en svaert stram

timeplan fram til ferdigstll-
lelse.

Staldeler (innstoping, Sad
ler, bolter, stag m.v.) er
levert og i Frankrike er na
mer enn halvparten av
kablene produsert.

Avsnitt 7: Veg pa Aspoya
folger grovt sett oppsatt

Fra omvisningen pa KRIFAST i forbindelse med arets KRIFAST-konferanse, der prosjektleder
Andor Wicken fortalte om prosjektets utvikling. I denne artikkelen, som er hentet fra siste
tertiairapport, kan Wicken berette om at prosjekt som pa aiie omrader praktisk tait feiger
timepianen.

plan. Vegarbeid foregar
flere steder, men et par
mindre entrepriser er blitt
noe hindret av uforutsette

forhold, bl.a. ras/utgllding.
For de «kritiske» opera-
sjoner som adkomst til bru I
Straumsundet og til flyte
brua vil dette ikke ha betyd-
nlng. Knusing av pukk ved
Skjevlingsneset er forbe-
redt. Bygging av to mindre
bruer er oppstartet.

Bortsett fra helt minimale

arbeider er det Ikke utfort

anieggsarbeld pa avsnitt
5,6 eller 8.

KONKLUSJON

for KRIFAST-prosjektet sa
langt ma v^re at nar det
gjenstar i overkant av to
(hektlske) ar fram til apning

- er det ikke forhold avfor-
mell karakter som er til

(Foto: Viktor Storsveen)

hinder for anieggsdrifta.

er det ikke forsinkelser

eller koordinerlngspro-
blemer pa noe arbelds-
avsnitt av silk karakter at

det bor fa konsekvenser

for framdrlft/ferdigstlllel-
se.

alle de sterre arbelds-
operasjoner er oppbun-
det ved anbud/kontrak-
ter.
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Rasstedet pa Aspeya. Vi ser sprekkdannelser ogsa pa den
gjenstaende delen av vegan. (Foto: Odd Williamsen)

Stemningen blant de impliserte var langt i fra lystig da det siste
raset gikk. (Foto: Odd Williamsen)

KRIFAST-utbyggingen onsket a spare dyrket jord og eikeskog:

Men leiren skaper problemer!
Pa Aspoya er den nye vegtraseen i forbin-
delse med KRIFAST-prosjektet enkelte
steder lagt nede ved sjolinjen, blant annet
for a spare natur med eikeskog. Na viser

«l uke 40 gikk det et nytt ras
i  vegllnjen langs sjoen pa
Aspeya, pa tross av positive
laboratorierapporter.
Rasene gar som folge av
dynamittsprenging (25 kilos
ladninger), for a fa fyllingene
til a sette seg. Veglinja er
valgt for a spare dyrkbar jord
og viltvoksende eikeskog».

Ogsa det forste av de tre
rasene kom pa samme sted
som det tredje og siste raset.
Den gang kom det over-

det seg dessverre at den miljevennlige
tanken fra planleggerne Ikke blir belt uten
hodebry. Vi sakser folgende fra «Nytt fra
KRIFAST».

raskende pa alle, mens det
denne gang ble framprovo-
sert av sprengning for a fa
grunnen til a feste seg.

Byggeleder for veger i
dagen, Leif Husby, tilbakevi-
ser likevel alle antydninger
som gar pa at vegen over
Aspoya vil forbli farlig etter
at trafikken settes pa.

- Selv om det bar vsrt vans-

kelig a forutsi det som blant
annet skjedde ved det siste

raset, ut fra hva vi hadde a
holde OSS til, sa kan jeg i
hvert fall si med stor sikker-

het at tiden vil jobbe for oss
med de metodene vi na bro

ker og at vegen blir sikker.
Etter at vi bar fylt igjen med
masse pa det siste rasste
det, vil vi belaste vegen med
enorme mengder sten og
masse, som igjen utgjor en
belastning den aldri senere
vil komme i neerbeten av

etter apningen. Dessutenvet
vi at all masse «setter seg»

over tid og stabiliserer seg,
sier byggeleder Leif Husby.

De tre leirrasene forsinker
det lokale anlegget og ska
per Husby og bans stab
ekstra bodebry, men det for-
sikres at forsinkelsen ikke vil
fa noen innvirkning pa
apningsdatoen for den offi-
sielle apningen av KRIFAST,
selv om denne skuiie bli
framskyndet noe, silk det na
antydes.

Det har veert boret i grunnen og tatt et utalls prover. Dette bar Ogsa inne pa Aspoya bar man vaert utsatt for leirras. Denne
blikevel ikke bindret leirrasene.

(Foto: Odd Williamsen)
ytta har fatt merke den uvennlige grunnen.

(Foto: Odd Williamsen)



Ungdommens trafikksikkerhets-
konferanse gar «nye veger>>
Det var i forbindelse med fjor-arets FTU-konfe- konferanse. Den forste av disse er na avholdt,
ranse (FTU=Fylkets trafikktryggingsutval) pa og man logger opp til nye tlltak for a forene
Ulstein Hotell i Hareid at det ble bestemt a ga krefter og interesser som allerede finnes I sam-
inn for en ungdommens trafikksikkerhets- funnet.

10 ungdommer fra de tre kom-
munene Alesund, Frsena og
Surnadal i alderen 16-17 ar,

ble invitert sammen med biltll-
synsfolk, lensmenn og kom-
muneansatte som ellers har

med ungdom a gjore, Tanken
bak var a fa startet nye interes-
seforeninger som den Jan
Roger Thomson (bildet) na er
med a driver i Molde.

Jan Roger, som selv er lam og
lenket til rullestolen etterei tra-
fikkulykke 1 1985, deltar selv
meget aktivt 1 dette arbeidet
(se ogsa side 29).

Til a forelese pa konferansen,
hadde man blant andre lege
Ingar Lerheim, som sitter pa
massevis av fakta om den type
skader man ofte ser der ung
dom er inneblandet i ulykker.
Dagfinn Moe fra SINTEF del-
tok og det samme gjorde Ruth
Myklebust, Trude Holter og
Magne FlemsffiterfraVegkon-
toret og biltllsynssjef Arne
Johnsen, for a nevne noen av
ildsjelene bak.

r

Jan Roger Thomsen og biltilsynssjef Arne Johnsen deltok pa konferansen.
(Foto: Viktor Storsveen)

Takkfor

real be-
handling
Hugos Tivoli ble stoppet av
Biltiisynet i Kristiansund i for
bindelse med tivoiiets forflyt-
ning fra Molde til Kristian
sund i sommer. Etter mel-
dingen pa radio og domme,
skuile man tro at Biltiisynet
hadde forsynt seg skikkelig
av tivoiiets skilter.

Men riktig sa ilie var nok ikke
virkeligheten. Dessuten var
begge parter interessert i a
samarbeide om de proble-
mene som var til stede. Na
har Biltiisynet i Kristiansund
mottatt dette kortet, fra
Hugos Tivio, med takk for
real og grei behandling.
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NM i presisjonskjering pa Voss:

Per Dyrii ble norgesmester!
Det ble pokal, rosemalt trehest og masse- Ikke det var nok, gjennomforte Statens
vis av hyggeiige gratulasjoner for Per Dyrii vegvesen Hordaland en meget vellykket
pa Vegsentraien, da han gikk til topps i bankett for deltagerne. Ogsa lagmessig
norgesmesterskapet i presisjonskjoring gjordekjorernefrafylketenkjempeinnsats
for etatens folk pa Voss i host. Som om med tredjeplass.

Foruten Dyrii 1 liten lastebil, var
ogsa Jon Ingar Eik I stor laste
bil og Dagfinn Gronningsffit-
her pa veghovel med pa dette
laget. Eik ble for ovrig nummer
sju i sin klasse, mens Gron-
ningssther ble nummer Mte.

- Det var full klaff sa og si
under hele konkurransen som

gjorde at jeg kiarte a vinne,
sier Dyrii. - Det eneste probie-
met var at jeg startet aller forst
og trodde at jeg bie vinket
videre etter at hver enkelt

ovelse var unnagjort, men det
bie jeg ikke og som eneste
deltager i kiassen fikk jeg prik-
ker pa grunn av tidsforbruket.

- Men det var skikkelig artig a
vinne. Fine premier, fin ban
kett og ekstra morsomt at sa
mange jeg ikke kjente fra for
kom bort for a gratuiere med
seieren, sier en meget fornoyd
Per Dyrii, som tii daglig ikke er
sjafor! Han er ansatt pa verks-
tedet pa Aro.

En tialv dag med spesialtre-
ning for avreise var tydeligvis Per Dyrii ble norgesmester pa Voss. Her diskuterer han taktlkken med manager Odd Names.
nok! (Fata: Viktor Storsveen)

TATENS«BVE5EN
STATE" ^

Fylkesmesterskap i presisjonskjoring for veghovelkjorere:

Dagfinn Gronningsaather best
Fylkesmesterskapet for veghovelkjorere ner, utstyr, slitedeler (spesielt system
blearrangertden 15.junivedVestnesveg- ^ .
garasje. Som tidligere ar, hadde man en
samling for veghovelkjorerne, der maski-

2000), oljer, praktiske og tekniske proble-
mer, samt oppgaver for veghoviene ble
diskytert.

En veghovel er en sv^rt
kostbar maskin bade i inn-

kjop og drift. Det er derfor
viktig at disse maskinene
utnyttes og brukes best
mulig.

Vegmesterskapet i presi
sjonskjoring, kan derfor v^re
en mate a oke yteevnen og

dyktigheten i det dagiige
arbeide. Det motte 12

maskinforere til denne sam-

lingen, men vi savnet deita-
gere fra T-1 Gurskoy og T-9
Surnadai. VI haper at disse
kommer desto sterkere til-

bake neste ar.

Seks maskinforere deltok i

veghovelkonkurransen.
Disse viste stort pagangs-
mot og stor dyktighet i sin
gjennomforing. Resultatene
bie:

1. Dagfinn Gronningsaether,
Validal 25 prikker

2. Odd Vatne, Orsta 35 p.
3. EgilSaether. lsfjorden45p.

4. HiimarStein, Skodje65p.
5. Knut Bjerkelund, Averoy

174 p.
6. OddbjornTomren, 267 p.

De to fremste gikk dermed til
NM-finalen pa Voiss. (Se
ovenfor).
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Ferstekonsulent Leif Magne Lillebakk ved Vegkontoret under Alesund-konferansen om samferdsleprosjekt i fylket:

Vager vi i framtida a bygge fleir
tunneler over eller under vatn?
Dette foredraget vil omhandle vart syn pa
mulighetene for a finansiere fleire undersjoi-
ske og ordinaere tunneler i More eg Romsdal
med og uten bompenger. At det blir bygd

F0rst ordinaere aniegq. Selv
om utstillingen her I Alesund
na tar for sag den sondre
deien av fylket, sa ma vi se pa
heile fylket under ett og jeg
kommer derfor til a nevne pro-
sjekt som ogsa ligger i andre
deler av fylket. Nar det gjelder
aniegg som skal finansierer
heilt eller delvis over stats-
budsjettet, sa ma jeg gjore en
ting kiart, og det er at ikke noe
prosjekt har fatt klarsignal for
det er endelig vedtatt av Stor-
tinget under budsjettbehand-
lingen. En prioriteringsliste
som ikke er noe annet enn det,
og som kan avvikes, far vi
hvert fjerde ar gjennom
behandlingen av NWP. Hvor-
dan er det sa med plass til nye
prosjekt i innevsrende
periode som dekker 1990-
1993? Av store prosjekt som
allerede er inne har vi et som
domlnerer, og det er KRIFAST.
I tillegg vil vi na fa rassikring av
E 69. Er det sa plass til fleire
store prosjekt? I tllfelle det er
det, sa er det et prosjekt som
star i en sserstilling. Stor-
tingets samferdselskomite ba
om at dette prosjektet skulle
oppstartes i inneveerende
periode, og prosjektet er ver-
ken en tunnel eller ligger pa
Sunnmore, men Aursundpro-
sjektet i Aure kommune. Opp-
start av dette prosjektet bygde
imidlertid pa at det ble bevilget
1,5 milliarder kroner ekstra til
veiformal i perioden og dess-
uten ma vi na fa full kompen-
sasjon for ekstrautgiftene for
rassikring av E 69. Na har
imidlertid disse 1,5 milliarder
kronene forduftet samtidig
med at de som utgjorde flertal-
let i samferdselskomiteen skif-
tet posisjon, og hvis ingen her
i salen heller veit hvor de er a
finne sa tror jeg ikke noe mer
pa dem. Konklusjon: Ingen
nye tunneler over det ordinaere
budsjettet for 1994, ihvertfall.

Hva sa med 1994-97? Krifast
skal fremdeles ha en stor uttel-
ling i 1994 og den kan bli stor

dersom vi ma kompensere for
at vi ikke har greid a holde
bevilgningstakten i den perio
den vi na er inne I. Dessuten

har vi fremdeles store uloste
oppgaver pa det eksisterende
vegnettet. Vi har avviklings-
problemer i Alesund, vi har
fortsatt mange rasfarlige
strekninger igjen, vi ma fa opp
b^reevnen slik at varetrans-

porten kan skje rasjonelt og
ikke minst sa har vi landets

storste grusvegnett bade
absolutt og relativt. Vi er vel av
den oppfatning at disse opp-
gavene ma fa hoyere prioritet
enn mange av de store pro-
sjekta. Skal vi sa fa plass til et
stort prosjekt i 1994-97, vil jeg
tippe at politikerne foler seg
bundet av tidligere priorite-
ringer og fortsatt holder Aur-
sundprosjektet som nummer
en. Konklusjon: Det ser ogsa
darlig ut i neste periode m.h.t.
finansiering av store prosjekt
over det ordin^re riksveg-
budsjettet, dersom det bevilg-
ningsnivaet vi i dag har for
riksvegene, skal holde frem.

BOMPENGE-

FINANSIERING

Hva er kravene til a fa en slik
finansiering godkjent? De vik-
tigste er lokal tilslutning, dvs.
berorte kommuner og fylket
ma ha gjort positive vedtak.
Dessuten ma det vsre slik at

ved delt finansiering, sa ma
bompengene finansiere minst
halvparten av investerings-
kostnadene. En noktern finan-

sieringsplan ma ogsa selvsagt
ligge pa bordet. Hviike typer
prosjekt er det sa som blir
bompengefinansiert? Det er
for det forste de virkelig store
prosjekta der det ikke finnes
mulighet (eller vilje) til finansie
ring over ordin^re budsjett og
det er andre mindre prosjekt
som av en eller annen grunn
ikke blir prioritert innen de
ordinaere rammene. Ogsa pro
sjekt som for eller seinere vil

fleire tunneler er det vel Ingen tvil om, men I
denne sammenheng snakker vi om store
prosjekt som gir et belt annet tilbud enn
tidligere.

Forstekonsulent Leif

Magne Lillebakk under
foredraget 1
Alesund.
(Fata:
Viktor Storsveen)
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komme, har vi tatt i bruk bom-
pengefinansiering pa for a
fremskynde realiseringa av
prosjektet. I noen tilfeller har
bompengefinansiering vaert
tungen pa vektskala for reali-
sering. Felles for disse pro
sjekta er selvsagt at de ma ha
et inntektspotensiale.

Resten av dette foredraget vil
jeg konsentrere om bom
pengefinansiering og saerlig
da ta for meg vare vurderinger
av inntektssida og trafikante-
nes situasjon.

Som nevnt er blandet finanse-
ring blitt brukt ogsa i More og
Romsdal, jeg kan nevne pro
sjekt som Aursnes ferjekai,
Gravanesvegen, Heroybrua
og Vestnes ferjekai. Med de
regler som gjelder ville ikke

Atlanterhavsveien blitt god
kjent uten videre i dag. At det
na ser ut som at den ganske
ubesv^ret er i stand til a finan

siere over halvparten av inve-
steringskostnadene, tar vi
selvsagt som en svasrt positiv
hendelse.

Denne 1/3 pa Atlanterhavs
veien eller 61% pa KRIFAST
er imidlertid ikke det som trafi-

kantene ma betale totalt sett.

I tillegg til investeringskostna-
dene, ma trafikantene dekke
rentene pa bompengelanet.
Far vi en svikt i forutset-
ningene blir andelen renter
storre og bompengene ma
okes tilsvarende. Selv om vi
tar hensyn til inflasjonen som
det her er gjort sa er bom
pengefinansiering en dyr
finansieringsform, Trafikant-



ene har likevel det lyspunktet
at til forskjell fra ferjetakstene,
sa vil bompengeinnkrevinga
for eller seinere opphore.

For a svare pa sporsmalet am
fleire tunneler, ma vi se pa
hvlike faktorer det er som fast-

setter inntektene et samband

kan fa.

Inntektene er selvsagt det som
trafikantene er villige til a
betale og myndighetene
synes er rimelig a betale. Det
forste sporsmalet som melder
seg da, hvilket takstniva? Her
har det vanlige v^rt a ta
utgangspunkt i ferjetaksten
pluss et tillegg som forsvares
med 0kt nytte og sparte tids-
kostnader. Vi har stort sett lagt
OSS pa den linja at dette tilleg-
get skal v®re pa 3 takstsoner
(ca. 20-25%) og med mulighet
til a ga opp til 40% om det av
okonomiske arsaker er nod-

vendig.

Enda viktigere er rabattord-
ningene. I NWP foreslas det
rabattsystem som gir rabatter
fra 30% og oppovertil 50% alt
etter hvor mange passeringer
som forhandsbetales. I de

vedtatte prosjektene her i fyl-
ket har det i Stortingets vedtak
vaert forutsatt rabatt pa linje
med hva som til en hver tid

gjelder pa ferjene. Diskusjon
om fastsettelse bade av taks-

tene og rabattene forer til ulik
belastning av trafikantene
etter hvor i fylket de bor. La
OSS sammenligne de to bom-
pengesambanda vi har na. I
Alesund hadde vi fleire soner i
de sambanda som ble ned-

lagt. Alt fra sone 2 til sone 6.
Takstene er satt opp etter
sone 3 +40% og prisjustert
opp med en faktor som det er
vanskelig a komme til enighet
om.

Vi ser at med rabatt sa vil alle

med lett bil komme bedre ut

enn med ferge, med to passa-
sjerer er det enda bedre. Sa
ser vi pa Altlanterhavsvegen.
Her er det valgt et annet
rabattsystem. Det relative til-
legget for veg sammenlignet
med ferje, er omtrent det sam-
me. Sammenligner vi Ale-
sund-Giske med Atlanter-

havsveien far vi et overra-

skende resultat. Selv om
Atlanterhavsveien skal koste

sone 2 + ca. 22% mot sone 3
+ 40% her, sa ser vi at enkelt-
takstene ligger n^r hverand-
re, ja faktisk hoyere for flere
grupper pa Atlanterhavsveien.
Ser vi pa utslaga nar vi tar med
rabattene sa blir forskjelien
meget overraskende at Atlan
terhavsveien for flere trafi-

SMteuGNDfi AV TAKsra teim alesh)

EISKE - SAWAMET OG ATLAKTaHAVSVEia

i  I Alesund

Atlvtarh.v

Talla gjelder for

1989aleine. Bil + 1 11 ̂  A pass

^^r'abatt Xmx.riwttBx. rabatt
.wwwwx

Her ser vi hvor forskjellig rabatt-ordningene slar ut i sammenligningen mellom Alesund-tunnelene
og Atlanterhavsvegen.

kantgrupper er mange ganger
dyrere.

Hva er sa poenget med dette?
Jo, inntektsnivaet er svsrt
avhengig av hvilken taksts-
truktur og hviike rabatter som
brakes. Det kan og bli dyrt for
trafikantene nar ekstra kjore-
lengde kommer inn i tillegg.
Sporsmalet er hvor mye trafi
kantene er villige til a betale.
Her i Alesund har vi ikke hort
at folk syns det er billig. Det er
imidlertid svsrt billig for
mange. De som for kjorte, gikk
eiler krop til fergekaia og ikke
trengte bil pa mer enn en side
av fjorden har helt klart fatt det
dyrt hvis de ikke er istand til a
organisere kameratkjoring,
men er avhengig av egen bil
eller buss. De som imidlertid

stort sett reiser innen Giske

kommune har jo fatt et kjem-
peprosjekt gratis. Pa Averoya
med langt hoyere kostnader
absolutt og ikke minst relativt,
har jeg ikke mott den stormen
som vi har fatt fra Alesund-dis-
triktet. Hvilken laerdom kan vi

sa trekke av dette? En kan

vaere at trafikanter med et for-

holdsvis darlig tilbud er villige
til a betale mer enn trafikanter

som var vant med et godt
utbygd ferjesamband med
hyppige avganger, dette er
noe vi ma ta hensyn til i fremti-
da. En annen laerdom er at vi

ma vaere skeptisk til a lage
prognoser som bygger pa at
folk gar over fra kollektivtrafikk
til privatbil sann uten videre
nar det medforer stor trafikk-

okning. Dette burde vel ogsa
vffire heilt klart ut fra miljohen-
syn.

Hviike samband star vi sa

overfor som kan realiseres?

Her synes jeg det er greitt a ta
utgangspunkt i dagens situa-
sjon og se pa hviike inntekter
vi i virkeligheten har pa de fer-
gesambanda som vi sa gjerne
vil bli kvitt. I tillegg til aktuelle
ferjesamband pa Sunnmore
har jeg tatt med de inntektene
som i dag kreves inn pa ferjene
som avioses av Skalavegen
og KRIFAST.

Hareidsambandet, med ned-
legging av hurtigbaten, kom-
binert med Eiksundsam-

bandet kan okonomisk v$re

forsvarlig bygd ut i riktig rek-
kefolge. Dette krever forst at
vi er villige til a ga sa dypt som
det er nodvendig og ikke minst
at trafikantene er viilige til a ga
sa dypt. 1 kke bare ma det v®re
miljomessig vurdert attraktivt
av trafikantene, men ogsa
okonomisk for gjennom-
gangstrafikk som vil ha omkjo-
ringsmuligheter Festoy-Sole-
vag. Og ikke kom og snakk
om ekstra rabatter for gjen-
nomgangstrafikken, da vil vi

Forts, side 17
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Overingenior Anders S. Moen (til venstre) blir her presented for
pianene med Sunnmorsvegen, som mellom annet omfatter bru
over Nordalsfjorden. (Foto: Viktor Storsveen)



Arbeidstreningsverkstedet med
rasteplasser som spesialitet
Statens vegvesen More og Romsdal har
fatt til et prisverdig tlltak 1 lokaliteter pa
Vestnes veggarasje der et eget arbeidstre-
ningsverksted na er 1 gang. Fingerferdige
folk, som er tvunget til a bruke kortere
eller lengre tid for a trene seg opp igjen til

Rasteplasser trenger ofte
robuste, men ogsa miljo-
messig og designmessig
tiltrekkende moblering. Her
har iderike personertilknyt-
tet vegvesenet i More og
Romsdal vist sin klasse. To

typer rasteplassmobler i
kombinasjonen tre og
belong er allerede utarbei-
det og ogsa plassert ut i
landskapet til stor glede for
lokalmiljo og ovrige vegfa-
rende.

Det er en rekke opplagte
fordeler ved de to raste-
plassbordene som bor
komme til nytte nar man na
gar ut a markedsforer pro-
duktene bade i og utenfor
distriktet. Moblene er robu

ste, star stodig og kan over-
hodet ikke velte, vediike-
holdsfrie i mange ar, kan sta
ute hele aret og trenger der-
for ingen vinterlagring,
enkle a montere og de kan
heller ikke stjeles, dersom
man ikke benytter kran-
vogn.

En av ideskaperne, Tore
Andersen (over), ved bordet
som har fatt navnet «Venge-
tind. Nedenfor ser vi det andre
bordet som heter «Romsdals-
horn" og som er plassert pa
Atlanterhavsvegen.

(Foto: Viktor Storsveen)

et yrkesaktivt liv, skal i en overgangspe-
riode fa muligheten til a arbeide nettopp i
dette treningsverkstedet. For a gjore hver-
dagen meningsfylt, er det na utarbeidet en
rekke forslag til produkter, som med stor
fordel nettopp kan lages her.
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Nye maskin-
forere bestod

fagpreven
Det er ikke lett for ungdom a slippe til 1
dagens stramme arbeldsmarked. De fa som
derfor far sjansen til a ta fagprover har I hvert
fall sikret seg et konkurransemessig stort
fortrinn sammenlighet med unge kollegaer
fra skolebenken. Jan Kare Stubseld eg Kare
Neraas er to ungdommer som har fatt sjan
sen til fagmessig skolering gjennom Statens
vegvesen, og de har tatt godt vare pa den.

I alt 3500 timer pa forskjel-
lige maskiner, har Stubseld
og Neraas v^rt gjennom for
laerlingekontrakten var full-
fort i manedsskiftet sep-
tember/oktober. Veghovel,
hjullaster, valse, gravema-
skiner og knuseverk, har
statt pa dagsorden for de to
ungdommene.

I  tillegg til l^rlingekontrak-
ten, har de gjennomgatt
Iffirllngeskole og bestatt
den teoretiske delen til fag-
proven der. Den praktiske
proven ble gjennomfort pa
aniegget Andalsnes-Stein,
og bestod av folgende ele-
menter: Opplasting av
sprengt fjell pa dumper og
opplasting og transport av
pukk. Videre bestod proven

i utiegging av b^relag etter
fliser og komprimering med
valse til slutt.

Sa far vi fro at Jan Kare

Stubseld og Kare Neraas
far jobb enten i var etat eller
i det «sivile» etter at mili-

t^rtjenesten pa 12 mane-
der er unnagjort neste host.

Jan Kare Stubseid (overst) kan
vaere fornoyd med innsatsen
som har fort til at han bestod

fagproven som maskinforer.
Til hoyre sammen med kollega
Kare Neraas, som ogsa gjen-
nomgikk det samme oppleg-
get og klarte seg bra.

(Foto: Ottar Brudeseth)

Klipperen <<Buskis»
1 vart fotoarkiv fant vi dette bildet, som riktignok
har llgget siden i fjor sommer, men som fortsatt
skulle ha interesse for de av etatens folk som er
opptatt med utstyr for kantklipping.

Mlndre skulle ikke denne

interessen bli na som kjemi-
kaliesproytingen blir fjernet 1
lopet av fire ar. Her er «Bu-

Oppssynsmann Per Brandii
(til v. og maskinforer David
Grovdal foran '<Buskis>>.

(Foto: Ottar Brudeseth).

skis» montert pa hjullaster,
og vi ser tydelig kjettingen,
som kutter det aller meste av
det som matte komme i dens
veg.

Det var maskinoppsyns-
mann Asbjorn Molaup som
presenterte «Buskis» den
gang bildet bie tatt.
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Vegdirektoratets undergang!
Vakre Vegers pris 1990 er tildelt undergangene
med tilhorende omrader i ny E 18 i Stavanger
sentrum. Prisen tildeles for utforming av et
element i et veganlegg.

Statuttene for Vakre Vegers
pris forutsetter et aniegg med
gode estetiske kvaliteter som
er tilpasset omgivelsene.
Arets vinneranlegg tilfredsstil-
ler dette kravet, samtidig som
det tllfredsstiller den trafikksi-

tuasjon det ertiltenkt. Veg- og
gateanlegg 1 byer er krevende
og vanskelige ford! sa mange
ulike hensyn og krav ma til-
fredsstilles innen meget
begrensede arealer. Gode los-
ninger er et resultat av helhet-
lige vurderinger der alle enkel-
telementene settes i en sam-

menheng. Undergangene
med tilhorende aniegg tll
fredsstiller fulit ut disse krav-

nee.

Juryen vll speslelt bemerke:
- Aniegget er planlagt og

bearbeidet ned i den minste

detalj som er konsekvent
gjennomfort.

- En meget hoy standard pa
materialbruken.

- Undergangene har et
meget funksjonelt gang-
vegsystem der under-
gangen er et naturlig rute-
valg og representerer den
korteste gangavstand over
kryssomradet.

- Vegetasjonsbruken er
spennende og viser en stor
vital itet. Bekken som fores
gjennom den ene under-
gangen er et helt speslelt
element som aniegget
benytter fulIt ut.

- Konsekvent planlagt og
effektfull belysning I under
gangene.

- Samsplllet mellom kommu-
ne, vegmyndighet og Invol-
verte konsulenter vltner om
et grundig planarbeld og
samarbeld pa tvers av etat-
og faggrenser.

Det er i ar tredje gang Vakre
Vegers pris utdeles. Tidligere
premievinnere er parsell av
Strynefjellsvegen og Lands-
tads plass i Sandefjord.

Selve prisutdelingen vil finne
sted i Stavanger senere i host.

Planeggerne har hatt en vanskellg oppgave,
men har vist evne og vilje til a se bort fra
halvgode losninger. Resultatet er blitt etforbll-
ledlig aniegg, som byen kan vaere stolt av.

Vakre Vegers Pris 1990 til
undergangene med tiiherende
omrader ved den nye E18 i
Stavanger sentrum.

f

Hoyeste
tillatte aksellast hevet
Vegdirektoratet har vedtatt a heve hoyeste aksler fra 10 tonn til 11,5 tonn. Samtidig oker
tillatte aksellast for lastebiier og vogntog. hoyeste tillatte boggi= og trippelboggllast til
Fra 1. September oker vektgrensen for driv- henholdsvis 18 og 24 tonn.

Endrlngen er i forste rekke et
ledd i a tilpasse de norske
bestemmelsene til EF. Den
okte aksellasten vil ha stor
betydning for transportn®-
ringen i Merge.

- Jeg vil likevel ikke Isgge
skjul pa at okt aksellast ogsa
har sine negative sider.
Beregninger tyder pi at de
vedtatte endringene vil
pafore Statens vegvesen

opptil too millioner kroner
arlig i okte vedtikeholdskost-
nader, sier avdelingsdirektor
Kjell Levik i Vegdirektoratet.

For a redusere de uheldige mpm.

konsekvensene av de nye
aksellastbestemrhelsene er
det derfor samtidig vedtatt a
redusere de sakalte frimargi-
nene ved oyerlast til et rhiniu-



Bl0t og darlig masse skaper forsinkelser, men:

Remmem-Kjelbotn i full gang
Den nye riksveg 62, Remmem-Kjelbotn i
Vestnes kommune, er i full gang. Den 4,3
kilometer lange parsellen fra Remmemselva,
en kilometer innenfor Vestnes sentrum til

det nye krysset med E69 ved KJelbotn, vil bli

Vegbredden pa 8,5 meter vil
gi en tidsmessig god veg. I
teorien er den da ogsa
dimensjonert for 110 km/
timen! Sa hoy vil selvsagt ikke
den hoyeste tillatte hastlghet
bli.

Anieggsleder er overingenior
Einar Drugli, og han er i oye-
blikket mest bekymret for et
alt for blott terreng. For a fa en
veg som skal holde I lang tid
og med stortraflkk, er det der-
for viktig at det grunnleggende
arbeidet bllr gjort skikkellg og
at man Ikke gar for raskt frem
pa navffirende tidspunkt.

en enorm aviasting og et stort miljomessig
fremskritt i forhold til eksisterende vegnett.
Senest sommeren 1992 skal aniegget sta
ferdig, men blot og darlig masse, gjor at det
blir vanskelig a forsere fremdriften vesentlig.

Oppsynsmann Arne Leikanger
sammen med folk fra en av

entreprenerene.

Vegvesenets folk gjer sin del av jobben pa aniegget Remmen-Kjelbotn, som allertede er godt i
gsng. (Foto: Viktor Storsveen)

Forts, fra side 13

fa store okonomlske proble-
mer. En nedlegging av ferja
Festoy-Solevag er neppe
aktuell, og om sa ille skulle
skje, sa vil det fa Innflytelse
pa takstene i bade Eiksund-
og Hareldsambandet. Da ma
takstene her tilsammen ikke

overstige dagens ferjetakst
pluss eventuelle tidsbespa-
relser som sannsynligvis er
n®r null. Tungtrafikkens pro-
blemer med store dyp kjen-
ner vi, ogsa okonomisk er
dype tunneler derfor ikke
onskelig.

Eiksundsambandet aleine

har vel vegvesenet sagt sin

mening om mange ganger.
Jeg er fulit klar over at et
enstemmig fylkesting er av
den oppfatning at inntekten
skal klare a finansiere sam-

bandet, men jeg tror aldri at
det har vart en bank som

ville gatt Inn og finanslert noe
slikt.

Star vi da ikke igjen med noe
som heist? Jo. jeg tror at
fremtlda vil kunne bringe oss
endel gode prosjekt av
mindre til moderat storrelse

som kan finansieres delvis

med bompenger. Delvis
bompengefinansering har
mange fordeler. Vi far en

politisk vurdering/priorite-
ring av prosjekta, vi vil helt
sikkert mye lettere kunne
enes om traflkk- og inntekts-
prognoser og dermed lande
pa et for trafikantene aksep-
tabelt takstniva. Minuset her

er at det vil ta sin tid a fa det

realisert, men det er bedre
med lang ventetid enn a
satse pa et blindspor som
ikke forer frem og som helt
sikkert er med pa a forsinke
prosjektet betraktelig nar
forst taktikken endres. Her vil

selvfolgelig mange prosjekt
sta I ko fra heile fylket og det
er vel her meir tale om poli
tisk prioritering enn Veg

vesenets vurderinger til
syvende og sist, men det er
klart at Eiksundsambandet,
Todalsfjordsambandet og
Tresfjordbrua star lengst
fremme 1 koa. Kanksje Lep-
soybrua og 0ksendalstun-
nelen ogsa kan fa inn noe i
bompenger, selv om det her
vel er mest sannsynlig med
kun ordin^re midler.
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Hederlig fotball-innsats
I ar ble vegcupen i fotball arrangert pa Lille-
strom fra 15.-17. juni. Det er andre aret at veg
cupen blir arrangert etter ny modell. Den nye
modellen gar ut pa at alle fylkene deltar i slutt-
spillet, som blir arrangert 1 iepet av el helg.
Det nye i ar, var at fylkene kunne stille med
damelag. 12 fylker stillte med damelag, vi stillte

ikke med lag, kanskje vil damene vare prove
neste ar?!

Dameturneringa er et festlig innslag som er
kommet for a bli, det sosiale samvasret blir ogsa
mye bedre.
Vegdirektoratet ble vinner av den sportslige
delen hos damene.

Av Harry Berg (oppmann)

Pa gainn av 2-3 forfall hadde vi
ikke mer enn 11 mann da vi rei-
ste fra Vegsentralen tidlig pa fre-
dag morgen. Da fiesta kom fra
vart bedriftslag som i ar spider
7-fotball. Vi var ogsa forsterka
med fire spidere fra Sunnmore,
del ■mtr alle tidligere aktive spide
re, sinmni^d(^#ddti irtjadtoHiife

ettermiddag motte vi Finnmark.
Her gik vi tidlig opp i en 2-0
ledelse, etter spidende opp
mann hadde scora med et
langskudd fra midtbana. Hans
baste scoring noen gang, Finn-
marks lagleder kommer aldri til a
glemme skuddet, sa han. Kjed S.
Sylte scora vart andre mal.
Resten av kampen holdt vi unna
for Finnmark, selv om del scora
et mal i sluttminuttene.

allefad et av mala deira var klar
offside. Vart mal ble scora av
spidende oppmann, som hadde
en lykkedag pa bana.

Under bussturen ble lagforma-
sjonene og taktikken bestemt.
Vi var kommet i pulje med Finn-
mark, Telemark og Sogn og Fjor-
dane, kun seierherren av grup-
pen gikk videre til semifinale. I
den forste kampen pS fredag

Neste kampen var mot Tele-
mark, ogsa pa fredag. Telemark
hadde tidligere tapt 3-0 mot
Sogn og Fjordane. Vi vet enda
ikke om det var undervurdering
fra var side, eder om Telemark
hadde mobllsert ekstra mot oss.
Dei seira 2-1, sikre kilder sa at i

Fredagsnatta gikk med til a finne
ut hva som skulle til for a na
semifinalen. Motstander lordags
morgen ki. 9.00 var Sogn og
Fjordane, vart nabofylke. Her
hadde vi lenge maltorke, men til
slutt scora Johan Amdam for
oss, men seieren varte bare 1-0.
Vi frykta at det var i minste laget
for a avansere til semifinale, som
var malet.

spanning i tre timer, men vi korta
tida med a sja pa mye fin fotball
rundt oss. Den neste kampen I
gruppa var vann Finnmark 3-0
over Telemark, siste kampen
mellom Finnmark og Sogn og
Fjordane vart altsa sa spen-
nende som vi frykta. Seier til et
av lagene vide berge semifinale-
plass for del, uavgjort vide fore
oss til semifinale.

No gjenstod det to avgjorende
kamper i gruppa var uten at vi
kunne gjore noe med det ende-
lige resultatet. Vi matte vente I

Fern minutter ut I andre omgang
scora Finnmark. Sogningene
fikk ikke mal selv med oss som
ekstra heiagjeng. Dermed var vi
utslatt pa minst mullg margin og
Finnmark gikk videre til semifi
nale som del tapte 1-0 mot
Troms.

Smola-tur
Torsdag 7. juni ki. 0730 - bussen rullet ut fra Fylk
1990 til Smcia og Veidholmen var i gang. Vi var
etter et skjema til 11 timer og 10 minutter, ettc
hadde ett eller annet fore akkurat nar vi skulle
opp Inger, var forste ordinaere stopp pa Atlante

Da vi kom av ferga pa Edoya ble vi
mott av Tore Kuloy. Han viste seg
fort a v^re en fargerik fyr med
krasse kommentarer om det
meste.

Forste stopp var Edoy gamie kirke
fra 1190 eller der omkring. Kirka
har vaerf bade bombet og brent,
sa det var lite igjen av originalen.
Oppussingsarbeidet var imidlertid
godt i gang til 800-ars-jubileet
senere i ar.

Da vi kom ut av kirka floytet buss-
sjaforen i hornet for a samie trop-
pene, og vi dro videre for a mote
ei fjern fortid pa Kuloya. Vi hadde
ikke sa mye tid, sa vi konsentrerfe

oss om det som Kuloya forst og
fremst er kjent for, nemlig Kuli-
steinen. Den er en runestein fra
vikingtida, trolig reist rundt ar 1000
e.Kr. Den er et av de tidligste
kristne monumenter i Norge, og
det er samtidig forste gang en
kjenner til at navnet «Norge» er
nevnt Innenlands ifolge Kuloy.
Han fortalte at den overste delen
av Kulisteinen aldri er funnel. Der
med fulgte diverse historier cm
menneskelig ubetenksomhet og
vandalisms, for han automatisk
gled over til a snakke om de
stygge skjaeringene langs nyve-
gen. Men, som han sa, man kan
vel ikke vente annet sa lenge det
er velutdannede ikke-roykere som
bestemmer i denne verden

Velferdsturen gikk i flott sommer-
vasr. (Foto: Trygve Vestad)

Da vi skulle dra viderf
Kuloy bli med lenger
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Bak fra venstre:

Runar Amdam,
Johan Amdam, Hans
P. Erstad, Jan
Nygard, Kjell S. Sylte
og Arnt Silseth.
Foran fra venstre:

Dag VJ. Andersson,
Terje Nordii, Odd A.
Lindseth, Rolf A.
Hamre oq Harry
Berg.

Herreturneringa vart vunnet av
Sor-Trandelag etter ekstraom-
ganger og straffesparkkonkur-
ranse. Neste ars arrangor er

ogsa Sor-Trondelag.

Pa lordagskvelden vart det

arrangert bankett for deltakere
og pa Olavsgaard Hotell. Det var
middag med premieutdeling,
seinere var det dans.

Alt 1 alt et vellykka arrangement
iscenesatt av bedriftsidrettsla-

gene til Vegdirektoratet og
Akershus fylke.

Til neste ars turnering tiaper vi
pa okende Interesse fra vart fyl
ke, en seier i turneringa er ikke
umulig. Vi ma ogsa fa arrangert

treninger til neste ar. Ma ogsa fa
rette en takk til alle deltakere,
ledere og arrangorer for arets
arrangement. VI sees enten pa
Gol eller til neste ars fotballcup.

med historiske <<gl0tt»
eshuset. Velferdsturen seg fra sin beste side i stralende soiskinn, sa vi var lite motiverte for a
allerede noen minutter hoppe inn
rsom Unni som vanlig i bussen igjen. Men, men - det ma vel til nar en bor i et ferjefylke.
dra. Etter a ha plukket Vegkontoret bar flere gode «guidetalenter», sa turen til Aukan gikk
rhavsvegen. Den viste ganske fort.

mer 1 fjoset. Vel framme pa Veld-
holmenskullevispisemiddag. Det
var ikke plass til oss pa Havkroa,
sa vi ble forvist til samfunnshuset.

Det var ikke speslelt trivelige loka-
ler, men middagen var desto
bedre - laks og karamelipudding.
Vi rakk bare en kort svipptur med

bussen innom Veidholmen sent-

rum, og det var synd. Det horer
visst med ti i sjeidenhetene at det
er finv^r og sol der, sa vl burde vel
ha grepet sjansen nar den var der.

Bussturen tilbake til Molde forbi-

gaes her stort sett i sti iihet etter-
Gom undertegnede enda var rela-
tivt trott etter nattarbeid tidligere I
uka. De fleste synes vel at «soling»
pa ferjedekket var mer en behage-
lig avveksling fra en heller varm
buss. Da vi neermet oss Kvitnes
var imidiertid stemningen god

ogsa i bussen. Da hadde sjaforen
satt pa de siste «julelatene» med
New Jordal Swingers. Allsang-
general Liv ledet an med heftig
julesang - midt i juni!

Vel over pa andre siden av fjorden
var vl Innom pa KRIFAST en fur og
inspiserte kontorene for vl dro
videre til Molde. Williamsens kon-

tor var ryddigl

Det ble en lang dag, litt for mye
buss og for lite av Veidholmen og
Atlanterhavsvegen. Ait i alt var det
likevel en fin fur.

Historiske <<gl0tt>> pa Smeia.
Edey gamie kirke (tii venstre) og Tore Kuioys funn (tii fieyre).

(Foto: Trygve Vestad)
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Rakk del ferja?
Frank ville gjerne kj0re om kapp da tilboda kom
Pa riksveg 62 mellom Molde og Hogset
raste ein motorsykkel, ei maskin med stor
boring og fri eksos. Eit langt og I alle olje-
regnboga sine fargar utspjaka kopparror
lag bak i staden for lydpotte og det kom
djupe dronn som fra bombenedslag nar
motoren gjekk sakte, men nar sykkelen
kom opp i over 60 km/t smelta eksplosjon-

Sykkelen lag her i det hege
registeret helle tida, for vegen
over Fursetfjellet er brei, rett
og lite trafikkert. Og del skulle
rekke ferja.

Det var Frank Hansen som
hadde vore ein rask tur til
Andalsnes, og no var pa veg
helm til Kristiansund. Bakpa
satt Elisabet. Sidan del til dag-
leg aldri vart kalla anna enn
Frank og Betty skal del ikkje
heite anna her heller. Betty sat
med lange spisse bein ut fra
den tronge jakka og hadde ein
liten hjelm pa hovudet. Ho sat
litt hogare enn Frank, med
hovudet litt til sides for a sja
over skuldra hans. Han styrte,
sat framoverboyd med kort
hals, vaktsom pa kva vegen
kunne framby av overra-
skingar. Det var ein ganske
tidleg sommarmorgon, i forst-
ninga med litt take og^ kort
synsfelt, sa ein matte sja seg
for. Landskapet lag bada i
dogg og vegbana kunne plut-
seleg vere vat. Det matte har-
fin styring og balansering til.

Jkevei ville Frank gjerne kjore
)m kapp. nar tilboda kom. Det
jorde del sjeldan, fordi
lotorsykkelen allereie gjekk
)rfuli maskin. Berre unntaks-
s var det nokon som baud
an kamp. Ved slike hove ga
ankfull spikar og holdt gas-
in i botnen til del andre ga
g-

rtsgrenser, seier du? Det
• jo ikkje pa stader der kon-
II kunne ventast at Frank lot
sta til. Og at farten vert
a her, kan ikkje gjere han
o no. Som det vil ga tram
an hogt heva over tiltak for
speedometeret viste.

re bilar som skulle same
>n hadde vore med ferja
kala til Lonset og del fekk
^rsprang fordi del slapp

I  land. Det varte ikkje

ane og tonane fra roret der metallet kom i
svingningar saman til eit vedvarande brol.
Det er denne lyden andre vegfarande rister
pa hovudet over, men som MC-folket els-
ker som si eiga livsnerve; som kjent er det
stor forskjell pa a vere offer for oyredoy-
vande stoy og sjol a fremkalle han.

lenger enn til Hjelset. Der la
Frank seg bak eit par Ford-
kassar. Den tredje, ein liten
raud Golf som han hadde lagt
merke til pa ferja, sag han inntil
vidare ikkje noko til.

Frank og Betty ville na forste
ferje fra Hogset. Det lot seg
gjere pa minuttet, hvisturtaliet
kunne haldast. Derfor var
maskinlyden hogstemt og
fjellfloraen stripa. Betty satt
trygt bakpa, sa naer Frank som
mogleg. Ho heldt seg fast med
ein tot pa kvar side av han,
som ei tang. Dei mange kri-
tiske situasjonene som Frank
klarte ut med undervegs var
ho fullstendig lukkeleg uvi-
dande om. F.eks. ein bonde-

mann som utan a gje teikn
plutselig og uventa svinga inn
pa ein idiotisk sideveg - til
venstre - akkurat da Frank
skulle til a kjore forbi. Fyren
skulle ha vore bura inn for
mordforsok. Frank hadde hel-

digvis alltid mistro til eitkvart
motorisert landbruksredskap
og heiv seg forbi med ein ele
gant manover. Oppvisninga
var grunna pa rein genial kal-
kulasjon, farten skulle i alle fall
ikkje setjast ned. Bondeman-
nens og Frank sine augo mot-
test eit sekund, og Frank rista
pa hovudet, medlidande som
eit uttrykk for mannens ands-
evner og moral. Seinare fekk
han likevel hjartebank, og
Frank folte ein forbigaande
veikskap og slapp eit sukk: for
det skulle ikkje ha vore mange
millimetrane annleis for dei

hadde dundra inn i breisida til

den elendige mokkabonden.
Betty ante ingenting.

Reinsfjellet kom til syne, og
Frank kjorte i lange bogar forbi
bil etter bil. Han fann rutine-
messig eit kvilepunkt bak dej
til frisikta var god nok, og sa
var det klampen i botn. Snart
fekk bilfreaken hans eksos i
augo.

- Vi klarer det. Rundt neste sving sa er vi framme!

Like for Batnfjordsora tok dei
aft den vesle raude Golfen.

Folkevogna kjorte hardt og var
ein verdig motstander. Frank
gauv forbi og ga bilisten eit
sigersglis. Fyren satt med
store morke briller og hadde
eit uttrykkslaust andlet.

Gjennom 0ra City kjorte Frank
skinnhellig som ein 13-arig
ordensmann pa skolen. Men
sa matte han ha bensin, og
blei hefta. Pa stasjonen blei
det ein kort MG-prat med
guten i kassa. Fagpraten
gjorde godt, men no lag Gol
fen foran igjen. Og han skulle
tydelegvis ogsa til Hogset.
Frank tok han igjen etter like
lang tid som bensinfyllinga
hadde tatt, men det var hardt

a komme opp pa sida. Frank
brukte hornet, og bilisten
snudde seg advarande. Frank
ga gass og pressa seg opp pa
sida. Vegstandarden vartopp,
det var berre a gje pa alt ein
hadde. Sykkelen slang litt,
som om motorpresset kunne
folast pa langs av han. Einkvar
ujamnheit i vegen slo mot
hjula som hammarslag. Og
Frank kom ikkje forbi, sjolv
med botngass og gapope
spjeld. Golf-fyren gliste og

drog ifra, han var sogar frekk
nok til a plystre til Betty...

Frank meinte han skulle ha

greidd det, men der framme
kom ein sving, og han lot bilen
fa forsteplassen mens han
samla seg nye krefter. Dei lag
i  140-150 km/t no, mykje
mindreenn da dei kjorte jamsi-
des. Bilen heiv pa seg, som
om han kvart augneblink
kunne finne pa a ga til him-
mels. Det var da ubegripeleg
at han tore halde ei slik fart at

fj^ringa heldt pa a ryke tvers
av! Det gjekk litt nedover-
bakke og Frank heldt avstand;
det er i motbakkar at MG'ar

har sin styrke over dei tunge
bilane. Ogsa sa kom motbak-
ken og duellen. Golf-fyren gli
ste og dei sag dei svarte auge-
hola hans. Frank svor.

Det var ein flott sommarmor
gon. Gjemnesstranda blotta
sine grone yndigheiter, blo-
mane gynga og lufta var full av
sommarfuglar. Hvis ein ikkje
kneip munnen saman, flaug
dei likegodt heilt inn. Frank og
Betty sag ikkje mykje til fjor-
den, dei matte lukke augo sa
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Science fiction-roman fra 1913:

24 Srs helvete under havet
Jeg kom 1 sommer overtyskeren Bernhard
Kellermanns framtidsroman «Tunnelen»,
nede 1 et kjeller-antikvarlat 1 Kebenhavn. I
tunnelfylket More og Romsdal horer det
vel med til vegfolkets danneise a vite litt

Historia handler om alia vlder-
verdigheter som skulle
utspinne sag i lapat av da 24
ar det tok ingeniar Mac Allan a
phvatfinansiara og bygge en
5000 km lang jernbanatunnel
fra New York 1 USA over Ber
muda og Azorene til Biskaya i
Frankrike. Forfattaren later
som om tunnel over Berings-
tredat (Alaska-Slbir) alt er
pabagynt og lar Eurotunnel
over den angalska kanal bll
ferdig I lopet av det virkalige
storprosjektats byggetld.

Romanen ar bade an roman-

tisk historia om en foreldrelos
guttahvalp og an gruvearbal-
der som reallserar sin store

drom og llvsverk og vinner
aventyrprinsassen attpa, og
an framtldsoptlmlstisk takno-
loglvlsjon: Intet ar taknisk
umullg, hallar Ikka a ga 5000
meter under havat. Det som

skal til er rislkovlllig kapltal og
opium til arbeidsfolket. Og kan
ikke arbeidskraft kjopes, sa
setter man inn livstldsfanger.
□at meste av arbeidet skulla
dog gjores av anorma tunnel-
rigger pa 8 stutter, mad jarn-
banar til trakt av folk, utstyr og
stainmasser.

Romanan tortaller at byg-
gingen tok 24 ar og 9000 men-

om denne boka, som gjorde sin forfatter
verdensberomt ved utgivelsen i 1913.
Boka kom pa dansk samme ar. Den er
oversatt til 25 sprak og ble filmatisert i
Hollywood 1933.

neskeliv. Man oppdagat at
nytt verdltullt mineral - sub-
marinum - og prosjektet stan-
set ordantllg bare en gang: Da
man stotte pa en enorm gass-
lomme.

Speslalkonstruerta tog med all
tenkelig luksus og likeval lave
priser skulle kunne torsere
tunnalen pa 24 timer, og
Europa ville bll USA's torstad.
Flyet var I 1913 ikke tllkjent
mullgheten av a kunne trakte
folk.

Tunnalarbeidet bllr i boka
organisart I 6 sklft a 4 timer.
Folk skulle sta pa av alle kret-
ter, i an avig kamp mot tidan.
Vad gjennomslaget under
Azorane tok det tire maneder
a tinne hverandre; europaarne
hadda gravd sag tor dypt nad.

Lyden av dynamlttborane pa
stutten beskrives I romanen
som "klirrende Sklngren, Bjar-
gat skrag som tuslnde Born
pa en Gang i Dodsangst, det
lo som en Heer av Vanvittige,
det delirarade som et Lasaret
mad Fabarsyge, og endallg
tordende dat som store Vand-
tald». Alle kommandoslgnaler
matte toraga mad lyskastere I
ulike targer.

Fra at Info-synspunkt kan dat
v^re interessant a marka sag
at et tilmselskap betalta en
million dollar tor eneratten til a
tilme tramdritta og vise datte I
sine kinoar- og blant apnlngs-
arrangementene kan vl notere:
ottentllg flagging, storstllt
transport av folk til aniegget,
28-tlmers hotellbanketter med
6-tlmers film om prosjektet og
spesiall orkestermusikk, varie-
teer med arbeidervetaraner

som sang tunnelsanger, post-
kort, salg av metalllnntatteda
steinsplinter tra tunnalen, ottl-
siell torste tur mad byggharren
ved spaken og hovedpenge-
mannen ombord. TV-overfo-
ring varden over, ekstrautga-
var av alia avisar...

Odd Williamsen

Forts, fra side 20

mykje del torde, tor det var
eit veritabelt regn av stov,
stein og eksos tra bilen tram-
om. Landbruket langs vegan
let attar sag all slags rusk og
rask som virvlast opp. Det
var ikkje til a halde ut, og
Frank pressa seg opp pa
sida av Golten igjen.

Og da skjedde dat som kan
skje nar eln motorsyklist dri-
star seg til a kjore om kapp
med eln rask bll: Bilisten lot
maska talle. Det var Doden
sjolv, han svingte ut til ven-

stre og tvang Frank ut I grot-
ta. Det var dat gam la tricket
eln kan sette inn mot uvel-
komna torbikjorarar. MG'en
styrta ut i akeren.

Frank og Betty tikk aldri vite
korleis historia endta. Sykke-
lan tor opp i lutta i den sinn-
svake tartan, og kom nad att
mad eit brak. Del to rulla og
rulla nadover mot tjordan,
nad, nad, nad - rett i undar-
verdanen.

I det samme stotte terja mot
lemmen. Det var Karons
svarte pram, slitt og fylt mad

noko som likna snagleslim.
Karon, terjemannan i dodsri-
ket, var presis. Han sto klar
til a ta imot da del to tra
MC'an rulla ned i baten.

Og Karon lo ratt - ha, ha, ha
- sa dat sto ekko over tra
Bergsoya, eit brol av gjanlyd
som nar istjell kalver. Sa
stotte han itra, rask torrat-
nlng, og forte Frank og Betty
over.

Jo, dei rakk terja.

(Omsett fra Johannes V.
Jensens danske novelle
«Naede de Faergen?» fra
1925, av Odd Williamsen.
Dei gamie fynske grusve-
gane Middelfart-Odense-
Nyborg var nok enda verre
a forsere i hog fart enn
dagens svarte dekke...)
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Fra Red.'s sommeralbum:

«Bilf89rgen Kulhuse-S0lager»
Der Roskildefjorden begynner pa Nordsjaal- attpa! Turen tar fern minutter, og det er ingen
land iDanmark, gar detei6-bilerspendelfer- taste rutetider, bortsett fra arbeidsreise-
je. Prisen er 20 kroner pr. person og blien gar turene morgen og kveld.

Ellers gar ferja nar den er full,
eller nar det blir ke pa andre
sida. Sundet er svaert grunt,
og ferja er flatbunnet. Ferje-
iemmene iigger nede heletida,
og baten kjorer halt innpa bil-
vegen. Eget kaianlegg trengs
ikke her. Nar bilene ska! kjore
1  land, senkes lemmen en
smule - og da gar den pa
andre sida tilsvarende opp-
over. Det gar nemlig kjettinger
pa begge aider tvers over
baten. Mannskap var et eldre
ektepar. Farmand styrer og
morlille selger billetter. Dan-
mark er et oppkomme av
detaljer som gjor at ferie der
aldri blir kjedelig!

Odd Williamsen

i

20 kroner pr. person og bilen gratis! Denmark er full av overraskeiser for en turist.
(Foto: Herr og fru Williamsen)

Forts, fra side 28

Ethvert st0rre veganlegg
b0r ha egen logo, som gar
igjen pa alt materiell sam-
men mad kraka og even-
tuelt kommunevapen.

HVEM APNER?
Kongen/Kronprinsen
anmodes nar Vegdirekto-
ren bestemmer. Policy er
en «Kongeapning» i landet
hvert ar, pa omgang mel-
lom fylkene. Seremoniell/
etikette/overvakingspoliti

etc. er Vegdirektoratats
informasjonskontors sak.

I alia andre tilfeller star man

fritt. Vanlige saksasvingere
er Samfardselsministeren,
Vegdirektoren, vagsjefan,
fylkesmannen, fylkesord-
foreren, ordforer, bygdas

eldste, bompengesel-
skapsfolk, politiske padri-
vere etc. Noan ganger far
brukerrepresantanter (pro-
fesjonelle transportfirma,
pandlerforeninger) eller an
som har vsti: mad a bygge
vegen, seren. En vegarbei-
derrepresentant bor i alle
fall veere en av da to som

tar imot snora (pa hver side
av klipperen) nar den faller.
Nasjonalfargen skal ikke
subba ned i gata, da skal
behandles piatetsfullt.
Vanligvis vil ordforeren
gjarne ha restene av snora
til andre formal.

Alle apninger ma ha an
pyntakomite og stevnege-
neral. Det bor vsere bade

en lokalkomite (med pynta
komite etc. som underut-

valg), og en hovedkomite
for vegapninga. '

For lokale arrangement
involveres bare kjarnen:
ordforer/tiltakssjef/kultur-
sakrat^r/formannskaps-
sekretffir, lensmann, veg-
mester, byggeleder/
anieggsbestyrer, entrepre-
nor, rastaurator, musikkle-

der, toastmastar, stavne-
genaral - ledet av Vegve-
senats informasjonskon-
sulent.

KLIPPEREDSKAP/

SNOR

kan vaere hva som heist

som kutter snora; en kvass

spade, en lasarstrale, ei
sauesaks, en Vegvesen-
gave-kniv, en flekkekniv.

en steinalderflintstein...

Redskapet skal avspeila
lokalmiljoet eller s^rdrag
ved anieggsdrifta. Det er
vanlig at snorklipperen far
redskapet med prosjakt-
navn/dato inngravart, som
gave. Lag eventuelt 2 stk.
silk at vl har en til var egen
mimresamllngl

Silkesnora skal vaere minst
20 meter lang (full tunnel/
vegbredde), nasjonalfargat
og 10 cm bred. Smala rode
band er husmannsand og
aviegs,



Arbeidsmiljoutvalet sia sist
Den 15. mai 1990 heldt Arbeidsmiljoutvalet
(AMU) sitt andre mote i 1990 pa vegkonto-
ret med foigjande sakliste til behandling.
Protokoll nr. 1/90, skademeldingar sia sist,

Fra saklista kan vi nemne ska-

der sia sist. Sia forrige m0te
var det meldt om 3 skader, 2
av dei forte ikkje til sjukefra-
vaer, mans den 3. anno ikkje
var avslutta. Den eine skade-
meldinga gjaldt eit lite uhell
som hendte hausten 89, men

som tilsynelatande ikkje ga
noko skade. I ettertid viste det
sag allikevel at det var alvorle-
gare enn ein trudde. Meld difor
inn alia skader, ogsa dei som
tilsynelatande er uskyldige.
Dei kan i ettertid melde seg eg
det kan da bli problem a fa dei
godkjent som yrkesskade.

Nar det gjeld bedriftshelsete-
neste og deltids- eller korttids-
tilsette vart det gjort slikt ved-
tak:

Reglane for bedriftshelsete-
nete skal folgjast. Sesongar-
beidarar som arbeider med

asfaltproduksjon, dekkeleg-
ging, eller med andre arbeids-
oppgaver der dei er utsett for
loysemidlar i nokon grad, skal
tilmeldast bedriftshelsetene-

sta sjol om dei bar mindre enn
5 mnd. tenestetid i aret.

Fra protokollar fra andre fylker
merka Amu seg Sor-Tronde-
lag sin protokoll 2/90 der dei
behandia problema omkring
dei nye reglane for bruk og
transport av sprengstoff. Amu
gjorde foigjande vedtak om
dette.

Amu ber vegsjefen prove a fa
kjopt eller laga eit enkelt hefte
som inneheld forskriftene for
transport av sprengstoff pa
veg.

(Slike reglar vart sendt ut i
samband med rundskriv nr.

90/45 av 13. august 1990).

Under posten ymse tok
hovudverneombod 0. Hauke-

berg sporsmalet omkring dei
nye stiliasforskriftene, og Amu
fatta foigjande vedtak:

Amu ber vegsjefen vurdere kor
mange og kven som skal ha
opplsering og fagbrev i stillas-
bygging.

M0TE 3/90

Den 29. august var Amu samla

brev og oppfolgingssaker, bedriftshelse-
teneste og deltidstilsette, protokollar fra
andre fylker og ymse.

til pa Grand Hotell, Andalsnes
kl. 14.00.

For motet tok til var utvalet pa
besok i arbeidstreningsverks-
taden som er under oppbyg-
ging pa Vestnes veggarasje,
der dei vart orientert om kva

som er gjort, kva som skal gje-
rast, kva slag produkt som
skal lagast der og kven som
skal arbeide der.

Turen gjekk sa til Gjermundne-
sasen der vedlikehaldsom-

rade T-6 har laga ein fin raste-
plass, sikkert ein av fylkets
sine finaste plassar. Raste-
plassborda og soppelstativa
er laga av arbeidstrenings-
verkstaden i lante lokalar pa
Aro.

Derfra til tunnelanlegget i Inn-
fjorden. Det mottes og dei invi-
terte arbeidsleiarane og ver-
neomboda fra omradet.

Anieggsleiar J. Engeseth
orienterte om aniegget og dei
av utvalsmedlemene som

hadde interesse av det tok

turen inn i tunnelen.

Fra Innfjordtunnelen med ferje
til Andalsnes der utvalet var ut
til andre enden av tunnelan

legget, Djupdalen, der Sel-
mer-Furuholmen driv den

andre tunnelstuffen. Anieggs
leiar Sve og verneleiar Slette-
stol orienterte om drifta og
vernearbeidet pa deira
arbeidsplass.

Motet tok til kl. 14.00 og
utvalsleiar P. Bolset opna med
a onskje alle vel mott. Da fleire
av dei inviterte ikkje kunne
vere tilstade under heile motet

meinte Bolset at gjestane
skulle fa lov til a komme med

sporsmal om lokale problemer
og miljosaker. Etter ein kort
presentasjonsrunde vart ordet
gjeve fritt.

Kr. Leganger tok opp spors
malet om kva som kunne gje-
rast for best mogleg a sikre
arbeidstakarane pa stuff.

Anieggsleiing og verneleiar
vart bedne om a utarbeide ein

ny katastrofeplan ut fra dei
reglar og retningsliner som
gjeld i dag.

Egil Bakke tar her fere seg saker fra motet i arbeidsmiljoutvalet.

Det vart og reist sporsmal om
Vegvesenet som byggherre
har plikt eller ansvar for a ga
inn og kontrollere ein entre-
prenor sin arbeidsplass nar
det gjeld verneorganisasjon,
arbeidstidsordningar, bruk av
overtid og ellers arbeidsmiljo-
lova. Dette gjeld entrepriser
der byggherren (Vegvesenet)
berre har kontrolloppgaver.

Fra saklista, som omfatta:

Protokoll 2/90, Skademel
dingar sia sist, medlemskap i
Arbeidsmiljosenteret, soknad
om utvida overtid, brev og
oppfolgingssaker, protokollar
pa andre fylke og ymse, kan
nemnast.

Skader sia sist, det har vore 6

skader med 30 fraversdagar.
To av skadene forte ikkje til
fraver. For forste halvar 1990

er det sendt melding om 8
skader med 137 fraversdagar,

4 av desse forte ikkje til fraver,
dei andre hadde fra 5 til 58

dagar fraver.

Det lag fore soknad om utvida
overtidsrammer for 25

namngjevne arbeidstakarar.

Soknadene vart godkjent,
men Amu ba arbeidsleiing om
at dei provde a finne andre
loysingar i staden for overtid,
eller at den var delt pa fleire
arbeidstakarar.

Fra brev og oppfogingssaker.
Her lag fore eit tilbod fra AKAN

om «grunnkurs>> - vekeskurs
for dei som arbeider med

AKAN saker. Amu vedtok a gje
Eli Austnes og Magne Veiset
tilbod om a ga kurset da
begge har arbeid innafor dette
feltet.

Fra andre fylker sine protokol
lar vart foigjande teke opp. Fra
Vestfold sin moteprotokoll nr.
1/90 om presse og media sin
omtale av trafikkuhell. Mange
av vare tilsette foler seg
uthengt som syndebukkar nar
det i samband med trafikk-
ulykker vert framstilt som om
ulykka skuldast at det til
domes var glatt vegbane, med
andre ord det vert sagt at dei
gjer ikkje arbeidet sitt rett. Kva
med bilforarane, er dei alltid
skuldlause? Koyrer dei alltid
etter ver og fore? Er bilen deira
alltid sikra slik trafikkreglane
bestemmer?

Aust-Agder moteprotokoll nr.
2/90 om ein spraybokseksplo-
sjon inne i forarhuset pa bii.
Amu vil tilra at sproyteboksar
ikkje vert oppbevare i forarhus
pa bil eller maskln.
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Lei legnene om vegvesenet!
- Vi er lut lei alle legner og myter om
Vegvesenet som private entreprenorer og
maskinentreprenorer far servere ukritisk i
massemedia. Nar de taper i reel! konkur-

ranse med oss, tyr de til vrengebilder av
virkeligheten for a holde liv i usaklige
angrep pa en offentlig etat!

Hovedtiiatsvalgt i M0re og Romsdal, Oddvin Haukeberg.
(Fata: Viktor Storsveen)

Det er de 18 hovedtillitsvaigte
i Statens Vegvesen som sier
dette i en uttalelse etter sin

arlige samling, som denne
gang var lagt til Skien i tida
2.-7. September. Uttaleisen
representerer ogsa en sterkt
okende irritasjon biant de
6000 vegvesen-ansatte som

er organised: i Norsk Arbeids-
mandsforbund. 1 sommer har

det kommet flere pastander
fra private entreprenorhold

som massemedia har videre-

fort ukritisk. Dette vi! de tillits-

valgte na ha slutt pa.

- Det blir bl.a. pastatt at Veg
vesenet er i en monopol-situa-
sjon. Da ma vi fa minne om at
etatens maskinpark utgjor
bare to present av anleggsma-
skinene her i landet. Av vegve-

senets drift pa 8,8 mrd. kroner
blir hele 73 present omsatt
ved konkurranse, og av etat

ens investeringer pa 5,3 mil-
liarder omsettes sa mye som
84 present ved konkurranse.

Grovt sett utgjor Vegvesenets
egendrift bare gjennomsnittlig
20 present. Da er det veldig
langt tram til den pastatte
monopol-situasjonen, heter
det I uttaleisen.

De hovedtillitsvaigte peker
ogsa pa at Vegvesenet gjen-
nom reell konkurranse har

klart a presse prisen pa dekke-
legging ned pa et akseptabelt
niva. Etatens verksteddrift er

dessuten 100 kroner bllligere
pr. time enn hos de private. Pa
de omrader hvor Vegvesenet
konkurrerer med de private,
spares samfunnet for milliard-
belop. Nettopp dette ma vel
vaere en hovedoppgave for en

offentlig etat? undrer de

hovedtillitsvaigte, som hevder

at Vegvesenet pa mange
omrader er prisregulerende i
markedet.

- Sannheten er at en handfull

private entreprenorer er i en
monopol-situasjon selv, mens
Vegvesenets egendrift i virke
ligheten skaper mange

arbeidsplasser hos private

maskinentreprenorer - saerlig
i distriktene. Vegvesenet har
dessuten vsrt igjennom en
hardere rasjonallsering enn
store deler av det private
naeringsliv i en arrekke. Det
skjer gjennom polltiske
beslutninger. Na er dette dre-
vet sa langt at etatens maskin
park - selve hjornestelnen 1
Vegvesenets konkurranse-
effektivitet - n^rmer seg sam-

menbrudd. Dette vll ramme

bade det otfentliges mullghet
til styring pa et av de viktigste
omrader i samferdselspolltik-
ken, og I annen rekke ramme
den enkelte ved okte sam-

funnskostnader I vegutbyg-

glngen. Mange nsrlngsllvsle-
dere har hengt seg pa bolgen
av usaklig kritikk mot offentlig
virksomhet for a oppna forde-
ler. Dessverre later det til at en

rekke politlkere ukritisk
henger seg pa denne hetse-
bolgen, i stedet for a sette seg
inn i de faktiske forhold, uttaler

de tillitsvalgte:

- Vi krever at politikerne opp-
trer mer seriost i en sa vesent-

lig samfunns- og distriktspoli-
tisk debatt, heter det til slutt i

uttaleisen.

«Sjaf0ren
sovnet bak rattet!»
Kan arsaken til veitrafikkulykker hvor organisk sykdom, karakteriseres ved
bilforeren har sovnet bak rattet vaere tretthet og korte uimotstaelige S0vnan=
narkolepsi? Narkolepsi er en kronisk fall.

Trafikkulykker pa grunn av at
foreren har sovnet bak rattet
er vanlige, og arsaken til at
han sovnet blir sjelden regi-
strert, skriverTrafikken & Vi i
siste utgave. narkoleptikere
har forfait om bllturer hvor de
har mattet stoppe flere

ganger i lopet av bilturen.

Sjaforer som lider av narko
lepsi kan plutselig sovne bak
rattet hvis de far et anfall pa

bilturen. De kan dermed

v^re en fare for seg selv og
andre. Derfor er det viktig at

forere med denne sykdom-
men tar pauser underveis nar

de blir sovnige.

Den kroniske sykdommen
kjennetegnes ved tretthet og
korte uimotstaelige sovnan-
fall. Narkolepsipasienten kan

ikke hindre anfallene, og til-
standen kan sammenlignes
med trettheten hos et men-

neske som har stor sovn-

mangel. 400 nordmenn har
fatt stilt diagnosen.



Dyrare a
kjare ulovleg
Fra 1. September vert det auke I botesats- personar i kjoretoyet, trimming av motor-
ane for forenkia forelegg ved brot pa veg- syklar eg mopedar, manglar ved parke-
trafikklova. Ordninga vert eg utvida til a ringsbremser, manglande kjenneteikn
gjelde brot pa reglane om m.a. tillatt antal samt fell ved naarlysjfjerniyseilerkjoreiys.

Det Bin vil oppna med utvi-
dinga er at brot pa trafikkre-
glane i storst mulig grad
skal kunne avgjerast pa sta-
den. Dette vil fore til el

effektivisering av traflkkpo-
lltiet sitt arbeid, noko som

eg er med pa a betre trafikk-
tryggleiken.

NYE B0TESATSAR
- Strekninger med fartsgrense pa 60 km/t eller lagare -

fartsoverskriding til eg med;
5 km/t kr, 400-
10 km/t kr. 700,-
15 km/t kr. 1000,"
20 km/t kr. 1500,-
25 km/t kr. 2000,-

- Strekninger med fartsgrense pa 70 km/t eller hogare -
fartsoverskriding til eg med:
5 km/t kr. 300,-

10 km/t kr. 500,-

15 km/t kr. 800,-

20 km/t kr. 1100,-

25 km/t kr. 1500,-
30 km/t kr. 2000,-
35 km/t kr. 3000,-

- Kjoring i strld med traflkkslgnallys, m.a. «kjoring pa rodt
lys» kr. 2000,-

- Ulovleg forblkjoring kr. 2000,-
- Brudd pa vikeplikten kr. 2000,-
- Kjoring med fleire passasjerar enn det kjoretoyet er

registrert for kr. 500,-
- Trimming av motorsyklar eg mopedar kr. 1000,-
- Eitt eller fleire dekk med for liten

monsterdybde kr. 1000,-

- Fellesbot: Dersom det foreligg fleire overtredingar som
alle kan avgjerast med forenkia forelegg, kan desse I
staden avgjeras ved el fellesbot. Den hogaste enkeltbot
skal gis fulit ut, og summen av del ovrige boter skal
reduseras med 50 present i forhold til ordln^re satsar.
Forenkia forelegg skal likevel ikkje i noko tilfelle ileggas nar
fellesbota etter desse reglane vll overstige 4000 kroner.

Vegdirektoratet gdr til
kamp mot whiplash-skadene
Vegdirektoratet onsker na a trappe opp er med forslag om a innfore to trafikksik
kampen mot whiplash-skadene.
Direktoratets vegtrafikkavdeling arbeid

kerhetskrav, som begge vil ha stor
effekt.

Det ene forslaget gar ut pa
a innfore ekstra hoyt plas-
sert bremselys midt bak
pa bilene. I U.S.A. er det
pavist at antall pakjorsler
bakfra kan reduseres med
50 present ved innforing
av slikt stopplys.

Det andre kravet Vegdi
rektoratet onsker a innfore

dreierseg om hodestotter;
overingenior Finn Larss-
tuen i Vegdirektoratets
vegtrafikkavdeling sier:

- Vi vil foresia at dette kra

vet Ihvertfall blir obllgato-
risk for forsetenes ved-

kommende. Begge kra-
vene gjelder bare nye
biler.

Han legger til: Det rad vl
gjerne vil gl, er at bilforerne
holder god avstand til
bllen foran, monterer

ekstra bremselys og juste-
rer hodestotter for kjo-
ringen begynner.

Tallet pa pakjorsler bakfra
llgger na pa omkring 100
000 i aret, og er den hyp-

plgste forekommende kol-
llsjonstypen i Norge. Kon-
sekvensene har vasrt at

omiag hver femte person-
skade i traflkken omfatter

nakkeskader; whiplash,

Kontaktperson: Overinge
nior Finn Larsstuen, Vegt-
rafikkavdelingen i Vegdi
rektoratet, tif. 02-63 97 41.
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Den nyvalte leiaren i NVF, Ingolf Kleppe (til venstre) sammen mad avtroppande leiar, Ola Loken
fra Hedmark.

Ingolf Kleppe ny leiar 1
Norsk Vegteknisk forening
Pa Norsk Vegteknisk forening (NVF) sift
landsmote i Loen 27.6-1.7 i sommer, vart

Ingolf Kleppe (43) fra NVF, avdeling 83,
More og Romsdal einstemmig valt til ny
leiar. Ingolf Kleppe har til dagleg sitt virke
som anieggsoppsynsmann pa Ytre Sore
Sunnmore.

Som leiar for el forening som organlserer
ca. 90 prosent av oppsynet 1 landet, samt
ein del anieggslelarar, Ingeniorer og telkna-
rar, vll han naturleg nok verte noko mindre
a sja ute pa vegen heretter.

Stig Seljeseth

Takker for

oppmerk-
somheten!
I T-5 har vi to karer
som nylig har rundet
de forste 60 Sr, og
som svaert gjerne vll
benytte sjansen til §
takke for oppmerk-
somheten pa sin dag
gjennom Veg og Virke.

Disse to er

Lars Ukkelberg og
Nils Bersas.

Nye handboker:

61 - VEG- OG KJ0RET0YSTATISTIKK
VEG DATA 127sider

Formalet er a presenters sentrale statlstlske overslkter om:
- Vegnettet
- Veg og ferjetrafikk
- Reglstrerte kjoretoyer
- Kjoretoykontroller
- Forerkort

- Utglfter, inntekter og sysselsetting

Interesserte utenforStatens vegvesen kan kjope handbo-
ken for ca. kr. 40,- + forsendelse pr. eksemplar.

Minneord

Avd. Ing. Eivind Barstad
er gatt Port 55 ar gam-
mel. Han var i fjellet for a
sanke sauer da han ble
rammet av hjertesvikt
og dode pa stedet.

Med Eivind Barstad er

en av veteranene ved
Biltilsynet Alesund gatt
Port. Han har arPeidet i
Piltilsynet i over 28 ar og
har i denne tiden Plitt en

kjent person rundt om
pa Sunnmore. Mange vil
nok huske han for hans
gode humor og kvikke
replikker.

VI som har arPeidet

sammen med Eivind i

alle disse arene kjenner
han som en samvittig-
hetsfull fagmann med
lang og solid erfaring fra
Piltilsynets arPeidsopp-
gaver.

Vi vil huske han som en

trivelig arPeidskamerat
med godt humor, og
mange gode historier
som satte spiss pa
samvffiret. Selv om han

na er Porte vll vare gode
minner om han leve

lenge i Plant oss.

Vi lyser fred over Eivind
Barstad sitt minne.

Arbeidskamerater

Tore Stavik

til minne

Tore Stavik Pie ansatt

som spesialarPeider
ved laPoratorieavde-

linga i 1975. I perioden
1975-78 arPeidet han

som grunnPorer i felten.
I  1978 gikk han over til
laPoratoriearPeid ved

hovedlaPoratoriet i

Molde, og arPeidet der
til 1990.

Tore Stavik var alltid
vennlig og omgjengelig
og utforte sitt arPeid
med omhu og noyaktig-
het.

Vi lyser fred over hans
minne.

BWi
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Et tunnelgjennomslag blir alltid beh0rig feiret. Her er det geolog Kara Ingolf Karlson og prosjektleder Oddbjern Pladsen som tar
del i den forneyde stemningen pa «r0ysa». (Foto: Odd Helge innerdal)

Skal for Skal(a)vegen!
11. juli klokka 1830 kunne man ga torrskodd
fra Legrovika til Bolsoya. Da skjedde det
historlske gjennomsiaget 1 Fannefjordtunne-
len, og som sag hor og bor ble det selvsagt

Ikke nok med det, men bade
Fannefjordtunnelen og vegen
pa Bolsoya vil bli sapass mye
rimeligere a bygge enn antatt,
at man totalt sett vil komme ut

med en kostnadsbesparelse pa
prosjektet. Og dette vil ogsa

feiret. Na far befolkningen, bade pa Bolsoya
og ellers i omradet mer a glede sag over,
ettersom det er klart at Fannefjordtunnelen
blir offisielt apnet 21. desember. I ar!

komme i vegbrukerens favor.

Et skar i gleden er det imidlertid
at Bolsoybrua vil fa en kost-
nadssprekk, som spiser opp en
stor del av innsparingene pa
den ovrige delen av prosjektet.

Det er pafallende stor oppfinns-
omhet fra Aker Entreprenor bak
enkelte av de tllleggskravene
som er reist. En del av kravene

er Imidlertid reeiie og vii bii inn-
fridd.

Fredag 21. desember, etter
kiokka 12.00 kan, uansett kost-
nader, bii den forste dagen i
historien der Boisoyas «urbe-
folkning» kan reise til fastlandet
pajulehandel uten bruk av bat.

Fra arbeidet med Bolseybrua, sett mot Bolsoya.
(Foto: Oddbjorn Pladsen)

Dramatisk flatevelt forte til mye tapt utstyr for Aker Entreprenor.
(Foto: Oddbjorn Pladsen)
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Seremoni-
mesteren!
Kail han gjerne seremonimester. Fa av
Statens vegvesens medarbeidere ute i fyl-
kene bar ofret det seremonielle rundt

apninger og jubileer mer tid enn nettopp
Odd Williamsen, etatens informasjons-
konsulent i vart fylke. Derfor er det lik-
som belt pa sin plass nar nettopp Wil
liamsen bar tatt initiativet til a lage en
bandbok cm nettopp vegapninger.
Dette er ei bok som gir nyttige innspill
fra en som selv bar vaert med pa
mange apninger og som i tillegg bar
et reflektert syn pa mange av de
sidene ved en apning som man kan
komme i beroring med.
Her tar vi med et utdrag fra Odd Wil-
liamsens «Handbok i vegapninger»:

Bildet: INFO-
konsulent Odd

Williamsen.

Handbok i vegapninger
Enhver vegapning er unik og
ma tilpasses lokale tradi-
sjoner, prosjektets storrelse
og okonomi. Kongebesok
medforer spesielle krav og
skjer alltid i samarbeid med
Vegdirektoratets informa-
sjonskontor. Men i ethvert
tilfelle skal vi serge for at det
klart og utvetydig framgar av
arrangementet at Statens
vegvesen er byggtnerre,
planlegger, eventuelt utfe-
rende entreprener og har det
framtidige vedlikeholdsans-
var. Spesielle vegapninger
kan gjerne forega lenge etter
at trafikken er satt pa. Offi-
sielle vegapninger ferste
dag vegen er kjerbar er et
forferdelig stressopplegg,
men regnes lokalt ofte som
et stort pluss. Dersom
apninga er pianlagt til en
dato for entreprenerens for-
melle kontraktfestede fer-
digdato, ma ikke «festeplan-
leggingen>. binde opp bygg-
herren (Statens vegvesen) til
forseringspremiering. Pass
pa det juridiske her! Store

penger er i bevegelse! Men
gi aldri inntrykk av pessimis-
me, da blir aniegget i alle fall

ikke ferdig til den datoen
man tror. Spill pa prestlsje
og yrkesstolthet, sa lenge

51

det er gratis. Denne «hand-
boka» er ment som en tips-
og sjekkliste for standard-
repertoaret av tiltak, og nar
disse er unnagjort pa for-
hand blir det mer tid og res-
surser igjen til det kreative
finish-arbeldet.

HVILKE VEGER

FORTJENER

OFFISIELL APNING?

Det er en lokal vurdering. I
en kommune gar det gjerne
10 ar mellom hver gang, og
verdighetsterskelen er
lavere jo naermere man er og
desto mer prosjektet betyr i
hverdagen. For Statens veg
vesen er positiv mediadek-
ning og firmaprofilering/-
promovering hovedpoeng-
et. En viss trafikksikkerhets-
gevinst kan hankes inn ved
festlig apning av gang-/syk-
kelveger, over-/under-
ganger, rundkjoringer, lys-
kryss etc.

Forts, side 22
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Fikk fylkets forste trafikktrygglngsprls pa Fylkestinget

Kjempeinnsats av ungdommer
Det var meget fortjent tra-
fikktryggingspris lederen i
det fylkeskommunale tra-
fikktryggingsutvalget, Mal-
frid Mogstad, delta ut til den
frivlllige gruppen, som kal-
ler sag «Ungdom I aksjon
mot traflkkulykker» eg som
holder til I Molde-distriktet,
under varans Fylkesting.

Gruppen startet etter Ida fra
Kjellbjorn Johansen etter at
kameraten, Jan Roger
Thomsen, ble lenket til rul-
lestolen etter el stygg tra-
fikkulykke hosten 1985. I
dag er nettopp Jan Roger
drivkraften i gruppen, som
blant annet planlegger en
stor trafikkslkkerhetsdag I
Molde, og som ellers arbel-
deraktlvt paskolerog I ung-
domsmiljoer.

Det skal sannellg Ikke bli lett
a finne tllsvarende kvalifl-
serte kandldater til senere
trafikktrygglngspriser!

nmmmm
itmti
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Representanter fra «Ungdom i aksjon mot trafikkulykker» mottar prisen pa varens Fylkesting. Fra
venstre: Dag Magne Sandvik, Margareth Beits, Mona Brekke, Sissel Johansen, Eva Otterlei og
lederen i FTU, MMrid Mogstad. (Foto: Viktor Storsveen)

Adm. dir. I Glamox A/S, Kjell Bjordal, med spokefull takk til Vegvesenet:

- Endelig varm middagsmat!
Lenge har krysset pa Fanne-
strandsveien ved Glamox i

Molde vaert en flaskehals. Det

er heller ikke fa lykteglass som
har biitt liggende igjen pa asfal-
ten her. Etter at overingenlor
Kjetill Kjersem & Co bestemte
seg for lyskryss, for ovrig Mol-
des forste, gikk det ikke lang
tid for lyskrysset stod ferdig.

Dette onsket administrerende
direktor ved Glamox A/S, Kjell
Bjordal, a gi Vegvesenet en
paskjonnelse for. I det han
overrakte blomster og en enkel
gave til etatens representanter,
sa han: - Endelig kan vi komme
hjem til varm middagsmat etter
at vl er ferdig pa arbeidet.

Det var pa visse tidspunkt pa
ettermlddagen at det n®rmest
var haplost a komme seg ut p&
hovedvegen og innovertil byen
fra «Glamox-krysset», sorn
etter lysets inntreden na
kanskje bor hete noe silk som
«Kjersem-krysset».

mixr

^1!
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Avd. ing. Trade Halter (til venstre) og overing. Magne Flems^ter (til heyre) mottar fortjent oppmerk-
somhet pa vegne av etatens lyskryss-ekspert som var pa ferie. (Foto: Viktor Storsveen)
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Sender pa «forbudt» frekvensomrade:

Kofri meter store problemer
Statens Teleforvaltning ble ifjor pressettil opphetede naeringspolitiske dragkampen
a godta Kofris loaning av samferdselsmi- cm hvem av Kofri eller Amtech som skulle
nister William Engseth. STF onsket, eg fa kontrakten, ble Samferdselsdeparte-
onsker, at bompengesystemer skal legges mentets kontrollorgan overkjort av den
i et langt hoyere frekvensomrade. I den politiske ledelsen.

Heller ikke Amtech hadde forevrig
utstyr for en hoyere frekvens.

I  realiteten satte Kofri eg Micro
Design ifjor spesifikasjonene med
samferdselsministerens og Vegdi-
rektoratets veisignelse. Bade for
hvilken frekvens som skuiie brukes
i bomstasjonene og hvor mye av
frekvensbandet Kofri kunne bruke.

Dette skriver biant annet Dagens
Ncehngsliv 28. September, og avi-
sen fortsetter:

i forrige uke bie de 26 mediemsian-
dene i den europeiske organisa-
sjonen av teieforvaitninger, CEPT,
enige om en anbefaiing for fre-
kvensbruk tii biant annet bomsta-
sjoner, pa fem gigaherz (5000
megaherz). I dette frekvensbandet
er det iiten konkurranse om plas-
sen. Ingen viile godta 800-900
megaherz tii bomstasjoner, som er
frekvensomradet Kofri benytter i
Osioringen.

Seksjonssjef Thormod Boe i Sta
tens Teieforvaltning (STF) tror alie
CEPT-iandene vii gjore bruk av
anbefalingen. Dersom denne
anbefaiingen biir gjort om tii bin-
dende avtale meliom CEPT-ian
dene-eiler til et EF-direktiv- betyr
det at Kofris Osioiosning biir usei-
geiig i Europa.

Probiemet med den frekvensen

Kofri har vaigt er at den iigger i et
frekvensband som internasjonait
er avsatt tii andre formai, TV-kring-
kasting og radioilnje. i land som
Vest-Tyskiand og Storbitannia
brukes bSndet tii TV og viktige
faste samband. I Norge brukes
bdndet for tiden primffirt tiir adio-
iinjeformdi. STF onsker derfor ikke
fiere bompengesystemer inn i 800-
900 megaherz-bandet.

- Vi kan ikke tiira at dette gjores. Vi
gjor ikke dette for a iage probiemer
for Kofri, men for a unnga at utstyr
for titaiis miiiioner kroner biir instai-
iert som ikke tjener sin hensikt, sier
seksjonssjef Thormod Boe.

Han understreker at konsesjonen
som er gitt tii Fjeiiinjen
bare gjelder for bomringen rundt
Osio. Konsesjon vii ikke bii gitt for
andre bomringer elier andre formai
i Osio elier eiiers i iandet.

- Dersom denne frekvensen biir
iandsdekkende vii den odeiegge
radioiinjesambandet fuiistendig,
sier Boe.

Probiemet kom kiart tii syne ved
provestasjonen p& Ekebergsietta

Helbom for Kofri
Bomringen rundt Oslo
er Kofris referanse nir
selskapet skal markeds-
fore sitt system for
bompengeinnkrevlng.
Istedet for & fungere
som reklame, slir
«Oslo-systemet» bena
under eksportmulighe-
tene — allerede for det
er tatt i bruk.
Grunnen er at systemet
opererer 1 et frekvens-
bcind som internasjo
nait er satt av til andre
formal — biant annet
TV-kringkasting.
Det biir neppe aktuelt 4
bruke samme system
andre steder i Norge
heller, fordi Kofri-sys-
temets frekvens forstyr-
rer radiolinjesamban-
deL

sn

K0FR1-BOM: Den frekn,
som benyties for Kefii-brik.
forstyrrer av andre telelinjer
er derfor-Ute egnet.

Foto: TH. OLi

L

Oppslaget i Dagens NaeringsHv fredag 28. September.

tidiigere i ar. Der <<koiiiderte» bom-
pengesystemet og en radioiinje.
Signaiene fra radioiinjen pavirket
mottageren i bomstasjonen.
Saken bie den gangen iost ved at
radioiinjen fikk ny frekvens.

Administrerende direktor Kaj
Bogen i Micro Design tar GEPTs
frekvens-forsiag med ro. Han reg-
ner med det vii ta fid for den anbe-

faite frekvensen biir tatt i bruk.

- Ait under 10 gigaherz er opptatt.
Anbefaiingen betyr at bandet forst
ma ryddes.

Fra KRIFAST-utstillingen i fjor, der
K0FRt framstod som en norsk

suksess med store muligheter
ogsa internasjonait.

(Foto: Viktor Storsveen)
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Landtransport av farleg gods
Nye reglar og konsekvensane for Statens vegvesen
Som kjent er det fra 1. januar 1990 inn-
fort nye reglar for landtransport av far-
leg gods. Desse reglane er samla 1 ei
bok «ADR med nasjonale reglar for

Fra Vegdirektoratet har vi i
brev av 15. mai 1990 fatt sendt
eit ganske enkelt og oversikt-
lig samandrag av ADR-regla-
ne, utarbeida av Stein Erichs-
rud ved Biltilsynet I Horten.
Samandraget dekkjer stort
sett dei av Vegvesent sine
transportoppdrag som kjem
inn under ADR-reglane.

I forste avsnitt pa side 3 i sam
andraget star det at lasteplan
og glasfibertopp ikkje stettar
krava, det gjeld transporter
med meir enn 50 kg eksplosi-
var.

Kompetansebevis krevst
berre for forarar av kjoretoy
med totalvekt over 3 500 kg
som transporterer eksplosi-
var.

Transportdokument skal skri-
vast ut og folgje kjoretoyet ved
all transport av eksplosivar,
ogsa mindre enn 50 kg. Ved

Nye handboker:
DRIFTSREGNSKAP - DRIFTSSTAT

VEGDATA 231 sider

Regnskaps- og driftsresultater fra det interne regnskap i bear-
beidet og hendig format.

Passasjerar i godsrom
og pa lasteplan er forbade
Fraog med 1. juni 1990 er det ikkje lev til a tia passasjerar
i godsrom eller pa lasteplan. Forbodet gjeld varebilar, kom-

binertbilar og lastebilar.

Dette inneber ogsa at det ikkje er lovleg a ha barn plasserte
i barnesete i godsrom i vare-kombinertbilar

vegtransport av farleg gods». Det kan
vere litt problematlsk a finne fram 1
denne boka, og vi har inntrykk av at det
er stor uvisse i tolkinga av reglane.

transport av meir enn 50 kg
skal og transportuhellskort
folgje bilen.

Nar det gjeld transport av
sprengstoff der kjoretoyet ma
nytte ferje, er det sjofartsdirek-
toratet sine reglar som gjeld
ombord. Det vil seie at eksplo
sivar og tennarar skal vere ats-
kilte rom under overfarta.

Samtransport av sprengstoff
og tennarar etter landtrans-
portreglane er difor ikkje tillate
pa ferje. Reglane for skip er
under revisjon.

Oppsynet er ansvarleg for at
reglane vert gjort kjent for dei
som skal utfore transport av
eksplosivar og eventuelt
brannfarlege v^sker, og at
nodvendig dokument folgjer
transporten.

(Undertegnet driftssjef Paul
Bolset og verneleiar Egil Bak-
ke.)

«Kvaeler'n>> er her

Manedens rundkjoring er spesielt utviklet av trafikk-
seksjonens kreative hjerner med tanks pa a redusere
trafikken.En ombygning av fylkets mange vegkryss
etter denne nye revolusjonerende og mlljovennlige
modellen kan vise seg a vaere det som skal til for a
lose forurensingsproblemene fra trafikken en gang
for alle. Etter det vi kjenner til sysler planavdelingen
med tanker om a prove ut «Kvceler'n» pa et utvalg av
vegkryss i Spjelkavik sentrum.

Meir informasjon fardu
has Vegdirektoratet
V Informasjonskontoret
i tit. {02) 63 96 64.

Veg d D rekto ratet

Statens informasjonsteneste

iNye handboker:
JPERSONALSTATISTIKK '89
IVEGDATA 111 sider.

iFlandboken inneholder i lik-
Ihet med tidligere ar det
Imeste av den personalstati-
Istikk som utgis av Vegdirek-
Itoratet. Den er tenkt som et
jhjeipemiddel for de som
larbeider med personaladmi-
jnistrasjon, og for andre som
I har bruk for slik statistikk i
I sift arbeide i etaten.

Vegdata. Arlig utgave.
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VANNRETT: 78. Pikenavn LODDRETT 74. Forkorte

1. Se ill. 80. Pikenavn 1. Vrimie 75. Guttenavn

ID. Skalavegen blir det 82. Tre 2. Tail 79. iriand

15. Underjordisk veg 83. Dansk oy 3. Ess 81. Flatemai
16. Sprenge 85. Varde 4. For 82. Drikk

18. 6490 86. Land 5. Lavere 83. Produksjon
19. Trafikant 89. innsj0 6. Stryke 84. Hudsjukdom
21. i orden 91. Skra 7. Ferdselsare 85. Urne

22. Kostgodtgjoreise 92. Pronomen 8. Sammenbrudd 87. Guttenavn

23. Land 93. Vapen 9. Fiskeredskap 88. Kremen

26. Brenner 94. Skii 10. 6865 89. Forfatter
27. Targe 95. Dyr 11. Stjerneskudd 90. Komisk

28. Sl0v 96. Grep 12. Handling 96. Fett

29. Tail 98. 6100 13. Embetsmann 97. Selskap
30. Ta av 99. Bete 14. Opptre 100. Nyn. artikkei
31. Tone 101. Se ill. 16. Dikter 101. Like

33. Nasker 104. Gresse 17. Tenke 102. Vise

35. Band 105. Motorvogn 19. Finnes pa veger 103. Kornband

36. Gudinne 109. Holde 20. Disippel 106. Bolig
37. FLytende fett 110. Sure 24. Pikenavn 107. Krypdyr
38. Sint 113. Tittei 25. Se ill. 108. Anmode

41. Spise 114. Erte 32. Elv i Meli.-Europa 109. Forelsket

42. Vokse 115. Siagsted 34. Prestasjon 111. Sjarm
44. Mobel 117. F0de 39. Guttenavn 112. Luft

47. Rable 121. Stor elv 40. Spiser 113. Sprengstoff
49. Se ill. 122. Forfoigelse 43. Elv 116. Pikenavn

54. Fangstmann 126. Planet 44. Egge 118. Edelsten

55. Bindeord 128. Guttenavn 45. Befordre 119. Opphisselse
57. Pikenavn 130. Snorer 46. Svar 120. Fotballkiubb

59. Ildsted 133. Land 48. Dyr 122. Ukeslutt

61. Tali 135. Produkt 49. Smerte 123. Flytte (omv.)
62. Knikse 137. Husgud 50. Styrke 124. Tid

63. Trener 138. Bilmerke 51. Vanfor 125. M0bel

64. Moderns 139. Autostrada 52. Ammer 127. Liten

65. Musikk 141. Fotballkiubb 53. Forskjeiien 128. Kommune i Oppland
67. Tre 142. Se ill. 55. Ulempe 129. Med hjertet i halsen

68. Redskap 143. Se ill. 56. Kommune 131. Grave

70. Ordne 58. Dyr 132. Jap. mynt

71. Forkjemper 60. Gikk 134. Kjentmann

73. Like 64. Tanke 136. Respekt

74. Plagg 66. Fattig 138. Konj.

76. Elv 69. Motorveg 140. Omdomme

77. Hjemreise 72. Guttenavn
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Losning pa «Vegkryss nr. 2-90»
Det kom inn 16 riktige iQsninger.

Vinnere ble:

1. Marit Moldenaes, Molde
2. Id Jorunn Holten, Kristiansund
3. Einar Skjelving, Sunndalsora

Prenniene er tilsendt. (NB! En av vinnerne fikk pre
mier pa tilsammen kr. 520,-).

Andre mottatte riktige lesninger ble sendt inn av:
Nancy Austigard, Egil Bakke, Ove Hanken, Jan
Arild Johansen, Arnt Rusten Olaug Syite - alle
Molde, Paul Hjellnes, Eide, Asrunn Seebjornsen,
Haroy, Olav Lyngnes, Lauvstad, Kjell Stensa,
Nesjestranda, Grete Vik Kjersem, Tomrefjord, Mar
tin Havnes, Tomes og Anne Use Ronneberg, Aie-
sund.

Ga. 2/3 av de innkomne losninger hadde fell pa 46
vannrett. Det riktige skulle Msexe Storebselt.
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KRYSSORD av konsulent Terje Haug
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De tre forste uttrukne riktige losninger premieres med 2 Flax-lodd.
Losningen legges i konvolutt merket «Vegkryss nr. 3-90» og sendee
Vegkontoret, Fylkeshuset, 6400 Molde, innen 15. november 1990.
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Slutt med glysofatspeyting
i lapet av de neste fire arena
Kjemisk sproyting av vegetasjon langs - Andsynes vegkontora vil vi innskjerpe
vegane skal vere awikia 1 lopet av fire ar.
Det lovar driftsdirektor Kjell Levik i Veg-
direktoratet.

bruken av kjemlske middel mot planter eg
gras langs vegkanten.

- Dei nye retningslinjene for
vedlikehald langs vegane som
vi arbeider med, tilseier at
Vegvesenet onskjer a bruke
manuelle eller mekaniske
metodar for a halde nede
vegetasjonen langs vegkan
ten, opplyser driftsdirektor
Kjell Levik.

- Kjemisk sproyting skal berre
brukast nar det ikkje lar seg
gjere a tjerne veksten maskl-
nelt, seier Levik. Dette er
gjerne i bratte vegskraningar
med mykje stein og tjell. Innan
ein tire ars periode tar vi sikte
pa a slutte med all kjemisk
sproyting.

- Det er omsynet til tratikk-
trygglelken og vegtundamen-
tet som er viktigste grunnen til
ryddinga langs vegkantane.
Det skal vere god sikt tram-
over. Vi onskjer sjolvsagt ogsa
at det skal sja pent ut langs
vegane, seier Levik.

- Sjolv om det blir 10-20 pro-
sent dyrare tor Vegvesenet a
tjerne veksten langs vegkan
tane maskinelt i torhold til a

tjerne det med kjemisk sproy
ting, onskjer vi a prioritere den
maskinelle metoden av omsyn
til miljoet, seier Levik.

Det kjem ogsa stadig betre
maskinar pa marknaden som
kan gjere arbeidet enklare tor
Vegvesenet. Dei nye retnings
linjene viser del ulike alterna
tive som tinst tor tjerning av
vegetasjon langs vegane.

Totalt har Statens vegvesen
ansvaret tor tilsaman rundt

53.000 kilometer riks- og tyl-
kesvegar. Av desse sproytte
Statens vegvesen I underkant
av 6.500 kilometer I tjor.

Av Glytosat, som er det kje
mlske sproytemidlet som blir
brukt mest, brukte Vegvese
net i tjor ca. 2.700 liter. Dette
er mindre enn ein prosent av
totaltorbruket i Noreg. Fern
tyike brukte ikkje Glytosat I
tjor. Brukt pa rett mate tiar
ingen torskarar til no kunna
konstatere skader pa menne-
ske eller dyr av Glytosat. Like-
vel onskjer Vegvesenet a vere
torslktige med bruken og
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etterkvart slutte heilt med

sproyting.

Professor i botanikk Olav Gj®-
revold er beden om a gi Veg
vesenet tagleg bistad tor a ta
etablert eit plante- og blomst-

erdekke pa vegskuldrene og i
vegkantar som bade er mest
mogleg vedlikehaldstritt og
samtidig vakkert a sja pa. Pro
fessor Gjffirevold har reist
rundt pa Vestlandet i sommar.

Vegvesenet mottar folkets dom
Statens vegvesen har mottatt mange nyttige
impulser gjennom en stor publikumsunderso-
kelse om vedlikeholdet av vegene sist vinter.
- Til na har vi mottatt ca. ti tusen svarskjemaer,

og de forelopige resultatene tyder pa at Vegve
senet i hovedsak kan vaere godt fornoyd med
folkets dom, sler avdelingsdirektor Kjell Levik
i Vegdirektoratet.

Hele nitti prosent av de spurte
var godt fornoyd med den
generelle tilstanden pa rlks-
vegnettet, mens bare seksti
prosent var fornoyd med til
standen p§ tylkesvegene og
det kommunale vegnettet.

For Statens vegvesen var det
mest nedslaende resultatet i
undersokelsen at hele 83 pro-

sent av tratikantene stilte seg
kritiske ti l bruken av salt.

- Jeg tar dette som et tegn pi
at vi ikke har vaert flinke nok til
a  intormere om den store

betydningen saltet har bade
tor tratikksikkerheten og fram-
kommeligheten langs vegene
vare, sier Levik.

Samtidig er Vegvesenet i ferd
med a utvikle nye saltingsme-
toder. Man vll da kunne halvere

salttorbruket og likevel oppna
samme ettekt som i dag.

Det er i forste rekke stroing og
retleksstolper publlkum etter-
lyser mer av 1 vintervedlikehol-
det. Levik varsier at Vegdirek
toratet tar disse signalene
alvorlig:

- Vi vil na se n^rmere pa om
vare instrukserog reglertornar
og hvor det skal stroes er gode
nok. Og vi har ailerede vedtatt
at de mest tratlkkbelastede

vegene skal utstyres med
kantstoiper med retleks. Pa de

ovrige vegene har vi bestemt
at alle broytestikker skal ha
pamontert retleks, opplyser
Levik.

Av undersokelsen gar det
ellers tram at vei nItti pro-
sent av de spurte er godt for
noyd bade med snobroyting

tingen, sklltstandarden og
vegmeldingstjenesten.

- Vi har enna Ikke studert resul

tatene inngaende nok til a se
om det er lokale varlasjoner i
svarene. Men vi har reglstrert
mange tips og ideer om lokale
torhold som kan v^re nyttige
tor vare folk ute i felten, sler
Levik.

Statens vegvesen vll senere
toreta lignende undersokelser
tor i se hvordan publlkums
holdninger utvlkler seg over
tid.
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Auksjonarius Lorentz Tjelle ser ut til a vaere fodt tiljobben. Med tael og humor gjennomferer ban arlig auksjonen til alles tilfredshet.
(Foto: Viktor Storsveen)

DV60

I

En sjolgaende valse er ett av flere objekter som tinner sin nye eier. En veteran som villig iar sag tiltrekke av
(Foto: Viktor Storsveen) auksjonsatmostaeren.

AUKSJON:
Den store auksjonen pa Vegsentralen pa Aro har blitt en
populaer tradisjon for mange, enten de er ute for a handle eller
bare er ute etter a oppieve lift av den gamie gode martna-stem-
ningen.
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